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Po dlhšej odmlke sme sa v nedeľu 11. decembra 2022 opäť zišli v priestore, ktorý je 
po rekonštrukcii ozaj hodný takýchto spoločných stretnutí.

 Pokračovanie na str. 39
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 Ing. Erik Gemzický, PhD., MBA
starosta obce

Milí čitatelia Ľubeľských novín, priatelia,
rok 2022 sa nám pomaly blíži ku svojmu koncu a my 

sme po adventnom čase v očakávaní Vianoc, najkraj-
ších sviatkov roka. Je to aj čas na zhodnotenie uplynu-
lých mesiacov a prežitých chvíľ. My sa na stránkach Ľu-
beľských novín ohliadneme späť na život v našej obci v 
poslednom polroku. A bol veru pestrý, nielen na rôzne 
spoločenské aktivity.

Koncom októbra sa konali komunálne voľby a voľby 
do samosprávnych krajov. Chcem Vám aj týmto spôso-
bom poďakovať za prejavenú dôveru, či už ako k sta-
rostovi našej obce, ale aj ako k poslancovi zastupiteľstva 
Žilinského samosprávneho kraja. Verím, že Vašu dôveru 
nesklamem a budem naďalej pracovito, zodpovedne a 
odborne obhajovať naše spoločné záujmy a plány roz-
voja našej Ľubele a nášho okresu. Ďakujem aj kandidá-
tom na poslancov obecného zastupiteľstva, že kandido-
vali a že majú snahu a chuť pomáhať k napredovaniu 
obce. Zvlášť v dnešných časoch je práca v samospráve 
veľmi náročná a preto si vážim každého jedného po-
slanca, ako aj každého jedného aktívneho občana. 

Nechcem narúšať vianočnú atmosféru, ale musím 
v ďalších riadkoch opísať, čo nás v najbližšom období 
čaká. Nárast cien v energetike, neustále stúpajúca inflá-
cia a neistota verejných financií bude veľkou záťažou, 
ktorú budeme musieť prekonať. A kroky vlády radšej 
nebudem komentovať. Stále nechválený štátny rozpo-
čet, a tým pádom neschválené sumy podielových daní, 
z ktorých žijú mestá a obce, spôsobili, že schválený roz-
počet našej obce je akýmsi odhadom. Spoločne s po-
slancami obce sme na zasadnutí zastupiteľstva zvolili 
takpovediac negatívny pohľad – rozpočet sme nastavili 
s podstatne vyššími výdavkami, napr. na energie. Veď 
vysoká miera inflácie, nárast cien energií a ďalšie majú 
vplyv na všetky sféry spoločnosti. Napríklad aj na cenu 
nakladania s komunálnym odpadom. Preto sme boli 
nútení aj my prehodnotiť poplatok za vývoz komuná-
lneho odpadu. Jednak legislatíva nám ani neumožňuje, 
aby obec vývoznej spoločnosti doplácala z iných zdro-
jov ako z výberu poplatku na nakladanie s komunál-
nym odpadom. Čiže, čo obec vyberie na poplatku od 
občanov, by sa malo rovnať tomu, čo obec zaplatí vý-
voznej, resp. zberovej spoločnosti. Takže, ak ceny rastú, 
musíme aj my, bohužiaľ, zvýšiť poplatky. Rozhodli sme 
sa, že miestne dane a poplatok za psa zvyšovať nebu-
deme, ale sme nútení zvýšiť poplatok za vývoz komu-
nálneho odpadu. Zo súčasných 20,-€/osoba/rok (120,-
€ podnikateľské subjekty) sa poplatok mení na 40,- €/
osoba/rok (240,-€ podnikateľské subjekty). Takéto bolo 
aj odporúčanie združenia obcí stredného Liptova Eko-
lóg. Chceme však byť v tejto náročnej dobe aj solidárni, 
a tak pre seniora nad 70 rokov, ktorý žije sám v domác-
nosti, bude poplatok 30,-€/osoba/rok. Keď som už načal 
tému odpadového hospodárstva, od 1.1.2023 pre nás 
opäť vláda pripravila zmeny v separovanom zbere a pla-

tí takzvaná nulová donášková vzdialenosť. Pre nás to v 
praxi znamená, že tak ako v prípade plastov, budeme 
musieť prejsť na vrecovaný zber po domácnostiach aj 
pri papieri. Momentálne to riešime v rámci združenia 
stredného Liptova Ekológ aj so zberovou spoločnosťou 
a o detailoch Vás budeme informovať, či už cez miestny 
rozhlas, alebo webovú stránku obce a sociálnu sieť fa-
cebook. 

Milí priatelia, naozaj nechcem byť negatívny v tomto 
vianočnom období, nechcem však nič zahmlievať a ani 
podceniť. Ideme do náročnej doby a preto sa musíme 
aj my ako obec správať zodpovedne, aby sme udržali 
bezpečný chod všetkých služieb v obci a ani nezastali 
s pripravovanými rozvojovými projektami – kanalizácia, 
detské ihrisko, parkovisko pri predajni CBA Verex, atď. S 
poslancami obce sme zodpovedný a odborný tím, tak 
verím, že naša Ľubeľa toto obdobie prekoná a budeme 
naďalej napredovať a vytvárať obec, kde sa dobre a pria-
teľsky bude naďalej žiť.

V uplynulom roku ma však potešilo, že naša snaha o 
kompletnú rekonštrukciu cesty I/18 od Ľubele do Lip-
tovského Mikuláša nevyšla nazmar a bola už podpísaná 
zmluva o dielo. Teraz si zhotoviteľ robí prípravné práce 
a po zimnom období sa začne so stavebnými prácami. 
Čo ma však neteší, je veľký otáznik ohľadom fungova-
nia našej 163-ročnej Liptovskej nemocnice s poliklini-
kou MUDr. Ivana Stodolu v Liptovskom Mikuláši. Opti-
malizácia siete nemocníc, ktorú pripravila vláda SR, sa 
dotýka aj našej nemocnice a robí z nej nemocnicu tzv. 
komunitnej úrovne. To znamená absolútne oklieštenie 
poskytovaných zdravotníckych služieb. Dovolím si po-
vedať, že dochádza k postupnej likvidácii nemocnice. A 
toto musíme zastaviť a zvrátiť! Preto sme sa aj primátori 
a starostovia rozhodli „tlačiť“ na vedenie Žilinského sa-
mosprávneho kraja, ktorý je zriaďovateľom nemocnice, 
aby spomínaný proces zastavil, a našu nemocnicu ne-
okliešťoval, ale naďalej rozvíjal.

Milí spoluobčania, čitatelia novín, určite aj vy cítite, že 
žijeme v náročnej dobe a je pred nami veľa výziev a prá-
ce. To všetko sa dá zvládnuť, keď si budeme pomáhať, 
keď budeme súdržní. Nepochybujem o tom, že v našej 
Ľubeli je to tak. Prajem Vám pokojné a radosťou nap-
lnené prežitie vianočných sviatkov a verím, že pri plnom 
zdraví, s hojnou dávkou šťastia, s Božím požehnaním a 
so silnou podporou najbližších bude pre nás blížiace sa 
obdobie roka 2023 určite lepším a krajším ako obdobie 
končiaceho sa roka. A to Vám – nám všetkým z celého 
srdca prajem!

Váš

ÚVODOM
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Výsledky komunálnych Volieb
a Volieb do orgánoV Žsk 2022

Voľby do orgánov Žilinského samosprávneho 
kraja (ŽSK) a do orgánov samospráv obcí  sa usku-
točnili spoločne dňa 29. októbra 2022 v čase od 
7,00 do 20,00 hodiny. Vymenovaná volebná ko-
misia pracovala v zložení: predsedníčka Mária Ku-
bíková, podpredsedníčka Milena Škvarková, čle-
novia: Eva Glončáková, Dana Vdovcová, Ondrej 
Šimko, Elena Turčiaková, Stanislava Kanderová, 
Andrea Karasková. Zapisovateľkou komisie bola 
Natália Vrbenská.

V zozname voličov bolo zapísaných 979 voličov. 
Vo voľbách do orgánov ŽSK sa na hlasovaní zúčast-
nilo 512 voličov. Pre voľby do zastupiteľstva bolo 
odovzdaných 471 platných hlasovacích lístkov a 
pre voľby predsedu samosprávneho kraja 410 plat-
ných hlasovacích lístkov. Najviac platných hlasov z 
10 kandidátov na predsedu ŽSK v našej obci získali 
Igor Choma (112 hlasov), Erika Jurinová (107 hlasov) 
a Peter Slyško (74 hlasov).  Najviac platných hlasov  z 
39 kandidátov na poslancov zastupiteľstva za okres 
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Liptovský Mikuláš získali v našej obci Erik Gemzický 
(415 hlasov), Ján Blcháč (189 hlasov), Rudolf Urba-
novič (177 hlasov), Branislav Tréger (128 hlasov), Mi-
chal Paška (75 hlasov) a Miroslav Boďa (66 hlasov). 
Volebná účasť pre župné voľby na Slovensku bola 
43,75%, v Žilinskom samosprávnom kraji 48,75% a v 
našej obci 52,30%. Predsedníčkou Žilinského samo-
správneho kraja sa stala Erika Jurinová (80 049 plat-
ných hlasov – 32,04 %) pred Igorom Chomom (55 571 
platných hlasov – 22,24 %). Okres Liptovský Mikuláš 
budú v zastupiteľstve ŽSK zastupovať  Branislav Tré-
ger, ktorý získal celkom 11 704 platných hlasov, Ján 
Blcháč s 8 812 platnými hlasmi a ako tretí s počtom 
platných hlasov 6 696 Erik Gemzický, Na ďalších mies-
tach skončili Michal Paška, Rudolf Urbanovič a Tomáš 
Martaus. 

Vo voľbách  do  orgánov samosprávy obcí  sa na hla-
sovaní zúčastnilo 514 voličov.  Pre voľby do obecného 
zastupiteľstva bolo odovzdaných 494 platných hlaso-
vacích lístkov a pre voľby starostu obce 468 platných 
hlasovacích lístkov. V našej obci sa na starostu obce 
uchádzal len jeden kandidát, a to pán Erik Gemzic-
ký, ktorý získal celkom 468 platných hlasov. O pozí-
ciu poslanca obecného zastupiteľstva sa uchádzalo 

celkom 14 kandidátov.  Pre obec je  stanovený počet 
9  poslancov. Volebná účasť v komunálnych voľbách 
na Slovensku bola 44,86% v našej obci 52,50%. V 
najbližšom volebnom období budú v obecnom za-
stupiteľstve pracovať: Ľubomír Kubík (313 hlasov), 
Mariana Magerčiaková (293 hlasov), Vladimír Škvar-
ka (280 hlasov), Marian Matejovie (259 hlasov), Erika 
Miklášová (249 hlasov), Andrej Kubík (221 hlasov), 
Jaroslav Štěch (221 hlasov), Zuzana Lúčanová (217 
hlasov), František Vyšňan (195 hlasov). Náhradníkmi 
sú: Adrian Kališ, Juraj Jančiga, Vladimír Oško, Pavel 
Habiňák a Ľubomír Antol. 

Počas volebného dňa komisia nezaznamenala žiad-
ne rušivé momenty. Po prvýkrát sa  výsledky volieb 
spracovávali elektronicky, nebolo potrebné s výsled-
kami ísť na okresnú volebnú komisiu. Ani v tomto prí-
pade  sa  v našej obci nevyskytli žiadne problémy, a 
to aj vďaka  zapisovateľke, ktorá  zvládla požadovanú 
techniku na výbornú. 

Zvolenému pánovi starostovi Ing. Erikovi Gemzic-
kému, PhD, MBA a novozvoleným poslancom Obec-
ného zastupiteľstva v Ľubeli želáme veľa tvorivých síl 
do ďalšej práce pri rozvoji našej obce. 

Mgr. Mária Kubíková, predsedníčka volebnej komisie

Prajeme Vám príjemné, pokojné a požehnané vianočné sviatky! Nech v Novom roku 
2023 aj napriek neľahkej dobe nachádzate oporu v pravých hodnotách a každý deň 
máte veľa dôvodov na radosť a úsmev...

Redakčná rada Ľubeľských novín

VIANOČNÝ ODKAZ 2022 SNEHOVÉ VLOČKY
Najkrajšie kresťanské sviatky,

najkrajšia kresťanská tradícia...
Tradícia je spomienka,

tradícia je pamäť.
Tradícia je úcta k predkom.

Tradícia je bohatstvo ducha,
čo sme si osvojili a čo nesieme
v génoch včera, dnes aj zajtra

a  verme, že aj potom,
nehazardujme s tým odkazom,

aj ten Ježišov dar je o tom.

Branislav Kubík – Ondrík

Ľahučké páperie, bielučké, hebučké,
ihličky vetvičky, hviezdičky 

– každá má svoju tvár...
nežne sa uložia, umocnia svätosť chvíle,

Vianoce budú, Ježiško príde.

Tam slza, tam úsmev, žiarivé očká,
snehová beloba – najkrajšia výzdoba,

nech tíško sneží...
pre pokoj v duši, prítomnosť pohody

a lásky v každom srdci.

Branislav Kubík – Ondrík
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Školské okienko
ZŠ s mŠ ĽubeĽa

Čas letí ako blesk a už je tu mesiac december. 
V septembri sme vyučovanie rozbehli naplno. V 
rámci školy alebo tried robíme so žiakmi projek-
tové práce z jednotlivých predmetov, organizuje-
me a zapájame sa do športových akcií, skrášľuje-
me si priestory školy výtvarnými prácami, aktívne 
sa zapájame do predmetových olympiád. 

Niečo zo života našej školy sa dozviete v nasle-
dujúcich riadkoch.

Legendy Slovenska versus Osobnosti integrácie
Žiaci našej školy spolu so žiakmi z celého Sloven-

ska tvorili niekoľkotisícovú kulisu najväčšej športovej 
charitatívnej akcie „Legendy Slovenska versus Osob-
nosti Integrácie“.

Akcia sa konala pri príležitosti Pamätného dňa boja 
proti nenávistným prejavom na deťoch 22. septem-
bra 2022 na futbalovom štadióne Pod Zoborom v 
Nitre. Jej cieľom bolo povzbudiť deti k vzájomnej 
tolerancii, rešpektu a zároveň odsúdiť šikanovanie, 
násilie na deťoch a iné negatívne javy v spoločnosti, 
ktoré ohrozujú ich zdravý vývoj. Prostriedkom k tomu 

bol futbalový zápas, v ktorom idoly detí, najmä rape-
ri, youtuberi alebo známi športovci svojou účasťou 
vyjadrili, že sa stotožňujú s hlavnou ideou tejto cha-
ritatívnej akcie.  

Deti mali možnosť vidieť naživo Majka Spirita, Ega, 
Kaliho, či známych športovcov – Szilárda Németha, 
Miroslava Karhana, Jána Ďuricu a ďalších.

Akcia bola veľmi dobre organizačné pripravená a 
deti sa nechali strhnúť jej atmosférou.

Ďakujeme pánovi starostovi Erikovi Gemzickému 
za podporu a zabezpečenie autobusu.

Za pamiatkami UNESCO na Gemer
Dňa 28. septembra 2022 sa žiaci školy zúčastnili prí-

rodovedno – geografickej exkurzie „Za pamiatkami 
UNESCO na Gemer“, v rámci ktorej videli krásy dvoch 
jaskýň v Slovenskom krase, zapísaných do zoznamu 
svetového dedičstva UNESCO, Domicu a Gombasec-
kú. Ďalej mali možnosť uvidieť interiér kaštieľa Betliar, 
ktorý u nás patrí ku najzachovalejším. Exkurzia sa žia-
kom veľmi páčila a vrátili sa s novými geografickými 
poznatkami o Slovensku.
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Výtvarná výchova vonku
V areáli našej školy máme veľa stromov, ktoré boli 

v zlatistom jesennom šate. Napriek tomu, ďalšie pri-
budli. Druháci a piataci hodiny výtvarnej výchovy 
strávili von, kde maľovali stromy, vyrábali farby z prí-
rodného materiálu, odtláčali listy a medzi stromami 
vznikla mini galéria z ich obrázkov. Aj v tomto škol-
skom roku pokračujeme vo vyučovaní vonku v rámci 
projektu „Hurá von“, do ktorého sme zapojení.

Beh o pohár starostu obce - 19. ročník
Základná  škola  s  materskou  školou  Ľubeľa  v spo-

lupráci  s obcou Ľubeľa  usporiadala  dňa 17. októbra 
2022 v poradí 19. ročník Behu o pohár starostu obce 
Ľubeľa. Bežci  boli rozdelení na jedenásť kategórií. Pre 
víťazov na 1. až 3. mieste boli pripravené medaily a 
poháre. Po športových výkonoch sa súťažiaci  občer-
stvili jabĺčkami z ovocinárskej záhrady a čajom, ktorý 

pripravili pani kuchárky v školskej jedálni. 
Víťazi jednotlivých kategórii:
Kategória 1. roč. - Emil Hladiš
Kategória 2. roč. - Leo Bubniak
Kategória 3. – 4. roč. chlapci – Adrián Alman
Kategória 3. – 4. roč. dievčatá – Barbora Kurtulíková
Kategória 5. – 6. roč. chlapci – Tobias Magerčiak
Kategória 5. – 6. roč. dievčatá – Klaudia Sitáriková
Kategória 7. roč. chlapci – Tobias Krajči
Kategória 7. roč. dievčatá – Silvia Ševcová
Kategória 8. – 9. roč. chlapci – Alex Krúpa
Kategória 8. – 9. roč. dievčatá – Klaudia Krúpová

Testovanie pohybových predpokladov prvákov 
a tretiakov

Dňa 7. októbra 2022 sa v priebehu dopoludňajšie-
ho vyučovania uskutočnilo v telocvični „Testovanie 
pohybových predpokladov“ žiakov prvého a tretieho 
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ročníka. Ide o celoštátny projekt, kde sa žiaci testujú v 
desiatich disciplínach.

Cieľom projektu testovania pohybových predpo-
kladov žiakov je informovať rodičov o stave pohy-
bových predpokladov dieťaťa v porovnaní s deťmi, 
ktoré boli otestované v rámci celého populačného 
ročníka v SR. Zároveň poradiť – nasmerovať deti na 
športy, kde môžu uplatniť vrodené predpoklady. Túto 
službu rodičom štát poskytuje bezplatne.

Týždeň zdravej výživy 1. - 4. ročník
Počas prvého októbrového týždňa sa žiaci na prvom 

stupni zapojili do celoslovenského projektu „Hovor-
me o jedle“, ktorý bol zameraný na dôležitosť zdravej 
výživy a stravovania. Žiaci si každý deň v priebehu ce-
lého týždňa obliekali tričká v rôznych farbách, ktorým 
prispôsobili aj konzumáciu ovocia a zeleniny. Druháci 
a štvrtáci sa zúčastnili na exkurzii vo firme Agroracio 
v Ľubeli, kde videli proces dojenia. Za spoluprácu ďa-
kujeme všetkým rodičom.

nostne imatrikulovali do cechu školákov. Po splnení 
niekoľkých úloh a zložení slávnostného sľubu sa tak 
stali právoplatnými žiakmi našej školy. Veríme, že sa 
im tu bude dariť a budú sem chodiť s chuťou. Čo im 
zo srdca prajeme.

Technická olympiáda
Naši žiaci dosahujú už tradične výborné výsledky na 

technickej olympiáde. Dňa 11. októbra 2022 sa usku-
točnilo školské kolo, z ktorého postúpili ako súťažná 
dvojica Samuel Danaj a Kristián Urban z 9. ročníka na 
okresné kolo – A kategória. Svojím výkonom postup 
dosiahla i žiačka Laura Dišková zo 6. ročníka – B kate-
gória. V okresnom kole dňa 24. novembra 2022 sa im 
opäť zadarilo. Chlapci v A kategórii získali 2. miesto a 
Laura ako nováčik získala dokonca 1. miesto a postu-
puje do krajského kola, ktoré sa uskutoční 7. februára 
2023. Všetci traja nás úspešne reprezentovali a svoji-
mi vedomosťami a zručnosťami v technickej oblasti 
podali výborné výkony, na čo sme veľmi pyšní.

Jesenné turistické vychádzky
Ustálené počasie babieho leta dalo zelenú jesen-

ným turistickým vychádzkam. Aj tento rok sa žiaci 
našej školy vybrali za krásami slovenskej prírody. Ži-
aci 1. stupňa spoznávali okolie Ľubele a Liptovských 
Kľačian. Piataci navštívili Havránok, šiestaci a ôsmaci 
Žiarsku dolinu, siedmaci Kvačiansku dolinu a devia-
taci prešli turistickými chodníkmi Popradského plesa, 
kde obdivovali čarovné a dychberúce obrazy našej 
prekrásnej prírody. Vďaka usmievavému slniečku sa 
jesenné vychádzky vydarili na jednotku.

Imatrikulácia prvákov
Dňa 26. októbra 2022 sme našich prváčikov sláv-

Európsky týždeň boja proti drogám
Drogová závislosť nevzniká náhle, ale  sa vyvíja po-

stupne a súvisí so spôsobom života jednotlivca. Ná-
klonnosť k tomuto nebezpečenstvu vzniká najmä v 
detskom a dospievajúcom veku. A práve toto obdobie 
je veľmi dôležité pre rozvoj zdravej osobnosti a slobod-
ného rozhodovania. Vytváranie aktívneho protidrogo-
vého postoja je efektívnou metódou v prevencii vzniku 
rôznych druhov závislostí, preto na našej škole najmä 
v novembri v rámci Európskeho týždňa boja proti dro-
gám  organizujeme rôzne aktivity súvisiace s danou 
problematikou.

Žiaci 1. aj 2. stupňa sa zúčastnili športovej dvoj-
hodinovky pod názvom „Zober loptu a nie drogy“. 
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V rôznych súťažiach s loptou si ukázali jednu z mož-
ností aktívneho trávenia voľného času, a tým aj pred-
chádzaniu  problémom, ktoré môžu vzniknúť v súvis-
losti s užívaním drog. 

 V 7. ročníku sa uskutočnila prednáška s príslušníč-
kou PZ OR v Lipt. Mikuláši, ktorá  poukázala na nebez-
pečenstvo používania drog.

Naša škola sa aj v tomto roku zapojila do celoslo-
venskej kampane Červené stužky - kampane boja 
proti AIDS. Bol to už 16. ročník. Kampaň je zamera-
ná na zvýšenie informovanosti o HIV, na prevenciu 
závislostí, ale aj na prevenciu a vzdelávanie v oblas-
ti obchodovania s ľuďmi. Niektoré dievčatá z nižších 
ročníkov vyrobili červené stužky pre žiakov 2. stupňa 
i pani učiteľky. Nosením tejto stužky človek vyjadruje 
podporu boju proti AIDS.

 V rámci tejto kampane v spolupráci s preventistkou 
OR PZ v Lipt. Mikuláši sme zorganizovali  pre žiakov 9. 
ročníka besedu na tému obchodovanie s ľuďmi. Ide o 
jeden z najvýnosnejších zločineckých obchodov, kto-
rého podstatou je vykorisťovanie mužov, žien aj detí, 
s cieľom dosiahnutia peňažného zisku alebo iného 
úžitku. Ide o závažné porušenie ľudských práv a má 
za následok fyzické, psychické a emocionálne traumy 
pre obete.

Projektové vyučovanie 
Vyučovanie v škole nie je len o teórii a práci s učeb-

nicou, ale často žiaci vytvárajú projektové práce, 
ktorými si obohacujú svoje vedomosti a zručnosti. 

Napríklad hodiny prírodovedy vo štvrtom ročníku, 
ktoré boli venované slnečnej sústave - planétam, me-
siacu,... a hodiny hydrauliky z fyziky v šiestom ročníku 
žiaci pretavili do krásnych priestorových projektov, 
ktoré môžu pomôcť ďalším žiakom ako učebná po-
môcka.

Na konci kalendárneho roku sa chceme poďakovať 
všetkým tým, ktorým na nás záleží. Nech sú Vianoce 
skutočne tým najkrajším sviatkom v roku pre Vás, pre 
naše deti – pre nás všetkých. Prajeme Vám krásne 
prežitie vianočných sviatkov, príjemnú atmosféru v 
kruhu blízkych, zdravie, šťastie a lásku po celý rok.

Mgr. Iveta Kališová, riaditeľka školy

Žijeme dobu plnú paradoxov. Napriek faktu, 
že stále viac šetríme s údajne nedostatkovými 
komoditami napr. elektrickou energiou či inými 
energetickými nosičmi, sú stále viac kvantitatív-
ne a cenovo nedostupné. Čím viac investujeme do 
vonkajšej bezpečnosti, tým bližšie sme k vojne. 
Investície do kamerových systémov a iných tech-
nických vymožeností na ochranu života, zdravia 
občanov a ich majetku neznamenajú týmto ná-
kladom adekvátny pokles kriminality vo vzťahu k 
uvedeným chráneným hodnotám.

Naopak, stále viac skutočností potvrdzuje fakt, že 
už aj deti a školopovinná mládež v rámci svojej so-
cializácie vykazujú stále širšie spektrum porušovania 
spoločenských pravidiel. Deje sa tak v rozsahu, že je 
nutné zaoberať sa týmto problémom nielen odbor-

radikaliZácia mládeŽe – fenomén doby?

níkmi z odboru psychológie, psychiatrie či bezpeč-
nostných zložiek, ale aj zodpovednými za tvorbu vše-
obecne platných legislatívnych noriem.

Klasickými neželanými prejavmi tohto typu sú 
napr. vzájomné šikanovanie v rámci svojej vekovej 
kategórie, experimentovanie so všetkými druhmi 
návykových a psychotropných látok, poškodzovanie 
súkromného a verejného majetku, nerešpektovanie 
pravidiel spoločenského kontaktu, nerešpektovanie 
autorít a ďalšie asociálne správanie a konanie.

Pohŕdanie spoločenskými normami v niektorých 
prípadoch dospelo u mládeže nielen na Slovensku 
do štádia, kedy sú zo strany detí a mládeže psychicky 
a fyzicky atakovaní nielen ich rovesníci, ale aj peda-
gógovia a časť populácie, ktorá tu ešte pred niekoľký-
mi rokmi vytvárala hodnoty a dnes je v seniorskom 
veku. 
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Témou predchádzajúcich mesiacov a dní sa aj na 
základe niektorých intenzívne medializovaných zlo-
činov stáva to, čo sme si po vzore terminologického 
aparátu „veľkých bratov“ nazvali „radikalizáciou mlá-
deže“. Vo svojej podstate by sa malo jednať o feno-
mén, ktorý silne prekračuje limity prirodzene nekon-
venčného správania deti a mládeže bez ohľadu na 
dobu a úroveň vývoja spoločnosti. 

Tendencia nestotožniť sa so všetkými hodnotami, 
správaním a konaním predchádzajúcich generácií 
bola, je a bude pre nastupujúce generácie vždy ty-
pická. Snaha upútať na seba pozornosť, vyniknúť zo 
šedého davu môže mať zdanlivo neškodné prejavy v 
podobe výstredného oblečenia, tvaru a farby účesov, 
hlučného správania či nosenia špecifických tetovaní 
a ozdôb. 

Úplne inou kategóriou je však v tomto zmysle fak-
tor, ktorý motivuje a núti mladého človeka niekam 
sa začleniť, k niekomu patriť. Žiaľ, v tomto kontexte 
nemáme na mysli tú, od určitého veku pre ľudskú po-
puláciu prirodzenú inklináciu ku osobám opačného 
pohlavia.

Ešte pred touto fázou vývoja, ale aj počas nej, až na 
výnimky, každý  ľudský jednotlivec cíti potrebu sto-
tožniť sa s hodnotami a cieľmi nejakej skupiny alebo 
hnutia.

Bolo by farizejské tvrdiť, že tieto tendencie sú len 
produktom doby, v ktorej žijeme. Rozhodne nie. Tak 
ako v súčasnosti, aj v medzivojnovom či povojno-
vom období mladí, -násťroční boli zamilovaní okrem 
do osôb aj do ilegálne držaných zbraní a všetkého 
hlučného, aby zdôraznili svoju významnosť, možno 
v nočných hodinách demonštratívne vystrelili pod 
oknom svojej milej alebo smerom na školu. Ale tým 
to tiež končilo. Aby sa zbraňou vyhrážali či siahli na 
život iných, bolo niečo nemysliteľné, porušenie tabu, 
limitov, ktoré napriek rôznym excesom správania boli 
samotným jednotlivcom, skupinou či tlakom okoli-
tého prostredia nielen vytvorené, ale aj uznávané a 
rešpektované.

Ako to, že sme svedkami neschopnosti formova-
nia týchto interných, individuálnych či skupinových 
mantinelov pre správanie a konanie detí a mládeže? 
Ako to, že v niektorých prípadoch sa jednotlivci ne-
dokážu riadiť ani všeobecne stanovenými zásadami 
chodu spoločnosti?! Stotožňujú sa s ideami, ktoré im 
nebránia obmedzovať práva a slobodu iných alebo 
dokonca sa nerozpakujú siahnuť na život pre nich 
známym či neznámym ľuďom?!

Oprávnene možno hovoriť o nejakej radikalizácii, 
alebo sa len alibisticky schovávame za neschopnosť 
presadzovať dodržiavanie stanovených pravidiel 
platných pre všetkých príslušníkov ľudskej populácie 

bez ohľadu na vek, rasu, pohlavie a iné osobitosti?!
Nepreukázali sme sami sebe medvediu službu tým, 

že v snahe oslobodiť sa od všetkých, veľakrát v minu-
lom režime uplatňovaných skutočne nezmyselných 
obmedzení a dogiem tým, že sme so špinavou vodou 
z vaničky vyliali aj dieťa?!

Bolo skutočne v prílišnej liberalizácii a zmierňovaní 
nárokov na výchovu potrebné rezignovať od výcho-
vy detí a mladých v škole  a preniesť celú túto zod-
povednosť výhradne na rodinu? Čo v prípadoch, keď 
rodina nefunguje?! Keď rodičia sú kvôli nevyhnutnos-
ti finančného zabezpečenia rodiny celý deň v práci a 
rodinou sa stávajú možno na víkendy alebo noc?!

Bolo a je nutné budovať ego mladých tak dôrazne 
až sú presvedčení, že sú centrom vesmíru a nik nemá 
žiadne právo vstupovať do ich rozhodnutí, správania 
a konania?! Ako potom chceme zabezpečiť bežnú su-
bordináciu v rámci vzťahov na ich budúcom praco-
visku, keď s tým neboli nikdy reálne konfrontovaní?!

Osobitnou kapitolou, ktorá má jednoznačný vplyv 
na inklináciu k spoločensky nebezpečnému správa-
niu a konaniu s fatálnymi následkami, má aj to, čo sa 
dnes prezentuje ako kultúra pre mladých.

V tomto, žiaľ až dekadentnom prostredí filmovej a 
inej mediálnej tvorby, dominuje kult násilia, cielené 
útoky zamerané na uspokojenie pudov konzumenta 
tejto skorokultúry. Deštrukčným pôsobením na pod-
vedomie je jednoznačne ovplyvňovaná aj schopnosť 
empatie a iných vlastností potrebných pre bezpro-
blémovú socializáciu mladého človeka. 

Pokiaľ nebudeme hľadať cesty a výchovou na všet-
kých úrovniach a kultúrnym kultivovaním mládeže 
nebudeme synergicky pôsobiť na tvorbu jej rebríč-
ka hodnôt, budú všetky opatrenia proti radikalizácii 
mládeže v tomto prípade chytaním len povestného 
zajaca za chvost. Typickým príkladom takéhoto chy-
tania predmetného živočícha je napríklad opatrenie 
v podobe pertraktovaného návrhu na dosadenie 
niekoľkých stoviek bezpečnostných pracovníkov do 
škôl.

Úspech možno dosiahnuť len zmenou myslenia, 
nie pochybnou reštrikciou.

Lapidárne a nadčasovo problém radikalizácie mlá-
deže definoval spisovateľ, vojak povstaleckej armády 
a väzeň dvoch fašistických koncentračných táborov 
Vladimír Mináč, ktorý vo svojich úvahách pre neme-
novaný denník začiatkom deväťdesiatych rokov mi-
nulého storočia uviedol: „Dnes sa mladým namiesto 
kultúry tlačí do hláv kultúrny odpad, čo je samo o sebe 
nešťastím, ale tragédiou bude, keď sa ten hnoj začne z 
tých hláv tlačiť von!“ 

-sm-
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náŠ liptoV – ZaujímaVý a krásny
Z magurky na chabenec

Pre našinca jedna z turistických trás, ktorú po-
zná viac z máp či turistických aplikácií. Dostať ju 
do podrážok turistických topánok ako ďalšiu z 
trofejí nízkotatranských výstupov je pre obyva-
teľov Ľubele a okolitých obcí pomerne zložité. To 
platí samozrejme pre tých, ktorí sa v horách sprá-
vajú zodpovedne a pre svoje túry využívajú zna-
čené turistické chodníky.

Ak by ste plánovali výstup na Chabenec z východis-
ka obce Ľubeľa formou tradičného okruhu bez vyu-
žitia prostriedkov individuálnej či verejnej dopravy, 
rozhodne si na to vyhraďte jeden z dlhých letných dní 
alebo lepšie dva. Tento okruh pri jeho najkratšom va-
riante znamená  presun cez Liptovské Kľačany po úče-
lovej lesnej ceste do Partizánskej Ľupče. Na Magurke 
ho môžete skrátiť voľbou zelenej turistickej značky, 
ktorou sa dostanete na hlavný hrebeň Nízkych Tati-
er v sedle Ďurkovej. Odtiaľ je to už na Chabenec po 
červenej, čo by antimónom dohodil. Šanca, že by ste 
zatiaľ niečo viac ako poldennú túru ukončili pred zo-
tmením zostupom do niektorej z obcí ležiacich v ústi 
Kľačianskej či Dúbravskej doliny, ktoré sú smerom na 
sever na dohľad, je nereálna. Značené chodníky sa 
záveru Dúbravskej doliny z dôvodu ochrany flóry a 
fauny nízkotatranského národného parku a jedného 
z jeho zvlášť panenských kútov, ktorým je aj severný 
ľadovcový kotol pod samotným úpätím Chabenca, 
vyhýbajú.

Preto je zodpovedný turista vyrovnaný so skutoč-
nosťou, že musí po hlavnom hrebeni pokračovať mi-
nimálne na Poľanu. Potom je už len na rozhodnutí, či 
využijete preferovaný zostup po žltej značke priamo 
do centra Demänovskej doliny ku niektorému z hote-
lov v okolí Vrbického plesa, alebo budete voliť zostup 
severnejšie, ale rovnako po žltej do sedla pod Sinou a 
odtiaľ zostupom na Repiská. Prvá aj druhá alternatíva 
zostupu z hlavného hrebeňa znamená pre priemerne 
fyzicky zdatného turistu v každom prípade nutnosť 
stráviť noc v niektorom z ubytovacích zariadení v 
Demänovskej doline tak, aby ste odpočinutí a bez-
pečne mohli ráno pokračovať v túre dole Demänov-
skou dolinou a celý okruh uzavreli doobeda návra-
tom popod severné úpätie nízkotatranského pohoria 
cez Pavčinu Lehotu,  Lazisko a Dúbravu do Ľubele.

Samozrejme, že sú možnosti ako okruh skrátiť na 
jednodenný, čo v každom prípade znamená využi-
tie neznačkovaných chodníkov či presun terénom 
po niektorom z bočných ramien hlavného hrebeňa 

orientovaného na sever alebo v rovnakom smere 
sa vinúcich dolín. To však s ohľadom na náročnosť 
orientácie vo vysokohorskom, extrémne členitom te-
réne, ako aj z bezpečnostných dôvodov a už spomí-
nanej ochrany prírody nemožno odporučiť, zvlášť nie  
neskúseným, v lokalite cudzím turistom.

Ideálnym, nie však pre všetkých dostupným rieše-
ním je voľba s kombinovaným variantom autoturis-
tiky s pešou turistikou. Tento variant môže znamenať 
len peší polokruh so začiatkom v osade Magurka, 
kam sa dostanete pohodlne aj autom s tým, že si po 
absolvovaní hrebeňa pešo dohodnete s ochotným 
„taxikárom“ vyzdvihnutie na dohodnutom mieste v 
Demänovskej doline niekedy na záver úspešného, ale 
na kondíciu značne náročného dňa.

Prečo do svojho programu spoznávania rodného 
regiónu voliť okrem iných aj túto turistickú trasu?! 
Tak, ako v predchádzajúcich prípadoch aj tu Liptov 
ponúka marketingovo kozmetické klišé balenia mi-
nimálne „dva v jednom“. Tento bonusový balíček 
znamená už v základnej výbave prepojenie histórie 
a súčasnosti, a to v spektre aj pre Liptov neobvykle 
bohatej ponuky dostupných zaujímavostí z histórie 

Pohľad z Chabenca na sever do Dúbravskej doliny
(foto: autor)

Staré a nové v osade Magurka (foto: autor)
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baníctva, protifašistického odboja a možností rekre-
ačných aktivít v osade Magurka a jej okolí. Budeme 
sa im venovať v niektorom z nasledujúcich vydaní Ľu-
beľských novín. 

Zvlášť hodnotnou devízou tohto okruhu je možnosť 
komparácie dvoch protichodných tendencií prístupu 
k nášmu spoločnému prírodnému prostrediu v jeho 
susedskej, ale hodnotovo diametrálne antagonistic-
kej podstate. Pri nástupe na túru v okolí Magurky, 
napríklad na hrebeni Mestskej hory, ste konfronto-
vaní s urbanistickou a hospodárskou činnosťou v 
lesoch s takmer nedotknutou prírodou. Na rozdiel 
od hlavného hrebeňa je výnimkou na turistickom 
chodníku stretnúť aj tak bežnú dekoráciu ostatných 
slovenských turistických trás, ako sú českí turisti ale-
bo príslušníci ľudskej populácie vo všeobecnosti. Už 
o niekoľko kilometrov ďalej – v  Demänovskej doline 
je však všetko iné.

Aj keď sa ani osada Magurka nevyhla v predchádza-
júcich rokoch explózii stavebných aktivít, vďaka kom-
petentným dohliadajúcim na rešpektovanie určitých 
architektonických zásad stavieb realizovaných a situ-
ovaných v horskom prostredí, možno konštatovať, že 
novostavby a na nich použité stavebné materiály ko-
rešpondujú s pôvodnou historickou zástavbou. Ná-
vštevník so zadosťučinením vníma tiež rešpektovanie 
použitia prírodných, tradične v stavebníctve podhor-
ských obcí využívaných materiálov, ako sú drevo a 
kameň. Evidentné sú určité štandardy platné v rám-
ci použitých projektov a pri uplatňovaní stavebných 
prvkov a dekorácií obdobne, ako je to bežné napr. v 
alpských sídlach na území Rakúska či Nemecka. Všet-
ky nehnuteľnosti si veľmi citlivo situované do prírod-
ného prostredia, a to aj v rámci  výstavby na relatívne 
limitovaných pozemkoch.

Úplným protipólom a ukážkou toho, ako sa to robiť 
nemá, je to, čo sa dnes honosí titulom jedného z naj-

významnejších lyžiarskych stredísk na Slovensku a to 
je stredisko Jasná, kam sa z Magurky zdatnejší turista 
dokáže presunúť za dve až tri hodiny. 

Rovnako ako slovenské hlavné mesto aj sídla v 
Demänovskej doline sa rady prezentujú ako výklad-
né skrine slovenského turizmu, kultúrneho života, re-
kreácie a aktívneho oddychu. Žiaľ, v oboch prípadoch 
len proklamačne. 

Zostupom do Demänovskej doliny ste priamym 
svedkom porušovania akýchkoľvek zásad urbani-
zácie horských rekreačných sídiel. Nerešpektovanie 
minimálnych zásad ochrany krajiny pri výstavbe uby-
tovacích gigantických objektov a lyžiarskych zjazdo-
vých tratí, vrátane fatálnych intervencií do vodného 
režimu krajiny s negatívnymi externalitami na prí-
rodné procesy a zaujímavosti, je pre laika nie vždy na 
prvý pohľad evidentné a významné.

To, čo ale určite zaznamená každý skutočne prírodu 
obdivujúci a rešpektujúci turista, je architektonicky 
chaos, plynúci z nekoncepčnosti a nesystémového 
stavebného rozvoja na území celej doliny. V tesnom 
susedstve tu vedľa seba dominuje panoptikum archi-
tektúry celej severnej pologule, s výnimkou Japonska 
a Číny. Nie je výnimkou vedľa seba vidieť škandináv-
ske domčeky a kanadské zruby, slovenské drevenice 
vedľa avantgardných kompletne presklených pen-
ziónov, či tak progresívnu architektúru kubistických 
obytných betónových kociek či bezstrešných bunga-
lovov, ľudovo známych aj pod pojmom „obytné tra-
fostanice.“ Aj keď sa niekomu môže zdať, že sa dostal 
do vzorkovej predajne všetkých obytných stavieb 
na Slovensku, je aj časť turistickej verejnosti, ktorá si 
turizmus predstavuje práve takto. Vy, ktorí si z hlav-
ného hrebeňa budete domov odnášať radšej pohľa-
dy na krajinu podobné tým, ktoré formou fotografií 
doplňujú tento článok, preto v záujme zachovania si 
aspoň elementárnych základov estetiky a vkusu po-
kračujte čo najrýchlejšie dole dolinou do skutočnej 
peniazmi nezdeformovanej civilizácie rešpektujúcej 
„architektúru“ zdravého sedliackeho rozumu. 

-sm-

Pohľad z hrebeňa Mestskej hory na osadu Magurka 
(foto: autor)

Staré a nové v osade Magurka (foto: autor)
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Moderná informačno-industriálna spoločnosť je 
okrem iného charakteristická aj v dejinách ľudstva 
nebývalým rozvojom väčšiny hospodárskych od-
vetví. Pre nás všetkých to znamená, v závislosti od 
vývoja hospodárskeho cyklu, vyššiu alebo relatívne 
nižšiu úroveň spotreby tovarov rôzneho druhu. Táto 
spotreba na jednej strane potvrdzuje trend rastúcej 
životnej úrovne, no s týmto fenoménom je úzko 
spojený aj neželaný efekt stále vyššieho objemu 
produkovaného odpadu.

Aj keď sme tému komunálneho odpadu už v Enviro 
okienku našich novín v predchádzajúcich číslach v ur-
čitom kontexte analyzovali, považujeme za potrebné 
pripomenúť si niekoľko zásadných informácií.

Primárne je potrebné upozorniť na zmeny legislatívy 
v oblasti odpadového hospodárstva. V súlade s cieľmi 
a zámermi  Európskej únie (EÚ) dňa 1. januára 2023 
dôjde k zosúladeniu legislatívy Slovenskej republiky v 
predmetnom odbore, to znamená zákona o odpadoch 
č. 79/2015 Z.z. s európskou smernicou pre skládkovanie 
odpadov. Obsahom tejto legislatívnej úpravy je zákaz 
skládkovania odpadu, pokiaľ neprešiel mechanicko-
biologickou úpravou (MBÚ).

enViro okienko
chytať psa Za chVost alebo nakladanie s odpadmi

neschopnosť samospráv odpad separovať. Rástli aj po-
platky za samotné skládkovanie v závislosti od vývoja 
cien pohonných hmôt, rastúce náklady na servis a údrž-
bu potrebných mechanizmov, či v spojitosti s rastom 
minimálnej mzdy.

Podiel skládkovaného odpadu, a tým aj najnižšie ná-
klady na skládkovanie, majú Bratislavský a Košický sa-
mosprávny kraj, v ktorých sa väčšinu odpadu darí ener-
geticky zhodnocovať v zariadeniach na energetické 
využitie odpadu.

Celkovo bolo na Slovensku v roku 2020 vyprodukova-
né  2,43 mil. ton komunálneho odpadu. V priemere na 
občana to znamená, že každý z nás vyniesol do zberných 
nádob 446 kg odpadu, čo je 1,2 kg denne. Značnú časť 
(asi 51,6 %) z neho sa darí recyklovať alebo energeticky 
zhodnocovať. Podiel jednotlivých krajov, jednotlivcov, 
ako aj ďalšie štatisticky relevantné údaje o odpadoch sú 
uvedené v tabuľke 1.

Napriek uvedeným údajom už pri súčasnej produkcii 
cca 1,2 milióna ton odpadu ročne, ktorý končí na sklád-
kach, bude pre splnenie tohto legislatívou upraveného 
cieľa potrebné postaviť na Slovensku minimálne 24 za-
riadení na MBÚ odpadu s ročnou spracovateľskou kapa-
citou každého z nich 50 000 ton. To predstavuje investí-

Kraj, rok 2020 Produkcia KO v 
tonách

Produkcia KO v kg na 
obyvateľa

Skládkovaný KO
v tonách

Skládkovaný KO
v kg na obyvateľa

Podiel
skládkovaného
KO z celkového KO v %

Bratislavský 357 774 531 91 280 136 25,5
Trnavský 330 112 584 174 060 308 52,7
Trenčianský 251 835 431 144 381 247 57,3
Nitriansky 350 530 521 193 672 288 55,3
Žilinský 312 432 452 169 556 245 54,3
Banskobystrický 252 281 392 142 644 221 56,5
Prešovský 288 350 349 165 717 200 57,5
Košický 290 727 363 96 635 121 33,2
SR: 2 434 090 446 1 117 944 216 48,4

Produkcia a zhodnocovanie odpadu v SR, Zdroj: WOOD & Company, ŠÚ SR

Podľa významnej finančnej a investičnej skupiny s po-
predným postavením na stredoeurópskom trhu WOOD 
& Company táto povinnosť v praxi znamená ďalší nárast 
nákladov na odpadové hospodárstvo miest a obcí Slo-
venska. Podľa jej údajov priemerné náklady na skládko-
vanie samosprávam narástli len v intervale rokov 2018 – 
2021 takmer dvojnásobne, a to v priemere zo 40 EUR za 
tonu na začiatku tohto obdobia na 76 EUR v roku 2021.

Dôvodom takéhoto radikálneho rastu cien pri hos-
podárení s odpadmi počas predchádzajúcich štyroch 
rokov boli hlavne poplatky pre Envirofond, pričom 
rozhodujúcim kritériom ich výšky bola schopnosť či 

cie vo výške 200 až 240 mil. EUR. 
Uvedené investície tak môžu zvýšiť poplatky samo-

správ za skládkovanie odpadu zo súčasných  76 EUR v 
nasledujúcich rokoch na úroveň 100 až 120 EUR za tonu. 
Aj tento odhad spracovaný na začiatku roka 2022 si au-
tor dovoľuje, vzhľadom k tzv. „energetickej kríze“ pre-
hodnotiť, pretože jej dopady nemohli byť pri prognóze 
vývoja ešte seriózne kvantifikované. Vzhľadom k „za-
stropovaným“ cenám energií a energetických nosičov 
je reálne, že môžu atakovať rozpätie od 130 do 150 EUR 
za tonu komunálneho odpadu po jeho MBÚ.

Ak sa bez zohľadnenia vývoja cien energií, len vply-
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vom povinnosti MBÚ komunálneho odpadu, spolu s 
prevádzkou potrebných zariadení predpokladal rast 
ročných výdavkov občanov v roku 2023 na úrovni 28 %, 
vplyvom rastu cien energií tento odhad možno upraviť 
až v rozpätí 30 – 35 %.

Na prvý pohľad nám takýto prístup kompetentných 
orgánov a zodpovedných inštitúcií na európskej a ná-
rodnej úrovni môže pripadať ako pozitívny trend pri 
zvyšovaní ochrany životného prostredia. Jednoduchou 
analýzou ekonomických nákladov už pozitívne efekty 
také jednoznačné nie sú. Aj keď odpad v jeho zložení 
zodpovedajúcom definícii tzv. ľahkej frakcie je možné do 
roku 2027 skládkovať aj bez jeho MBÚ, takýto prístup je 
strategicky nezodpovedný. Aktuálna investícia vo výške 
cca 240 mil. EUR môže byť pri porovnaní s nákladmi na 
budovanie, prevádzku a sanáciu skládok neupravené-
ho odpadu v najbližších desaťročiach niekoľkonásobne 
nižšia, ako by boli investície na ich udržiavanie počas ce-
lého životného cyklu – existencie týchto skládok.

Naliehavou otázkou však zostáva, či pri rozhodovaní o 
využití a investovaní do MBÚ boli navrhnuté a analyzo-
vané alternatívne riešenia.

Prvým z nich je možnosť do roku 2027 na Ministerstve 
životného prostredia SR využitím mechanizmu indika-
tívneho plánovania vytvoriť priaznivé podmienky pre 
oprávnené hospodárske subjekty, aby svoj transfor-
mačný proces  zamerali na energetické zhodnocovanie 
odpadu v krajoch, kde zatiaľ takéto efektívne zhodno-
covanie absentuje.

Druhou environmentálne a ekonomicky výhodnej-
šou alternatívou je znižovanie objemu odpadu u jeho 
pôvodcov. Toto však predpokladá vyriešenie niekoľkých 
zásadných problémov. 

Primárne sa treba zamyslieť nad tým, či je príslušným 
zákonom primerane vybilancovaný pomer povinnosti 
pôvodcu a držiteľa odpadu. V tomto kontexte ide hlavne 
o obaly všetkých druhov tovarov. Aké sú možnosti zní-

ženia produkcie odpadu už pri jeho vzniku, ako obalo-
vého materiálu?! Je skutočne nutné vytvárať pre prevaž-
nú väčšinu potravín spotrebiteľské balenia pre každých 
100 g príslušnej komodity samostatne?! Neinvestovať 
skôr do výskumu a vývoja obalových materiálov, ktoré 
môžu byť zhodnotené, resp. ekologicky odbúrateľné už 
u držiteľa odpadu?! Nie je cestou stimulovať samotných 
pôvodcov obalov, aby napr. znížením počtu, hmotnosti 
či pozitívnou zmenou vo vzťahu k použitej surovine na 
obaly získavali v závislosti od kvantitatívnych ukazova-
teľov rôzne benefity napr. v rámci daňových či odvodo-
vých povinností?!

S určitou dávkou nadhľadu možno tento stav pri na-
kladaní s odpadmi prirovnať k správaniu submisívneho 
vedenia obce, ktoré chce mať dobré vzťahy s majiteľom 
agresívneho psa, ale zároveň garantovať bezpečnosť 
obyvateľov. Namiesto toho, aby jednoznačne vymoh-
lo od majiteľa, že pri prechode okoloidúcich ho majiteľ 
nebude držať za chvost, ale zabráni jeho voľnému po-
hybu po verejnom priestranstve vybudovaním koterca, 
rozhodne sa za peniaze daňových poplatníkov budovať 
oplotené koridory po celej obci ako ochranu pred tým-
to zvieraťom. 

Nie je v oboch prípadoch efektívnejšie a hospodárnej-
šie riešiť príčinu v mieste jej vzniku, ako hľadať zdroje na 
mnohonásobne vyššie náklady potrebné na odstráne-
nie možných alebo reálnych dôsledkov plynúcich z ne-
riešenia podstaty problému?! 

Ak sme si v článku dovolili pojem „energetická kríza“ 
označiť za tzv. a dať ho do úvodzoviek je to z dôvodu, 
že nielen energetická, ale všetky dnes vysoko frekven-
tované adjektíva k základnému pojmu „kríza“ možno 
vložiť do úvodzoviek napr. bezpečnostná, environmen-
tálna, hospodárska, demografická a pod. Všetky sú len 
dôsledkom jednej jedinej krízy, do ktorej sa ľudstvo v 
tejto etape svojho vývoja dostalo. Je to kríza myslenia, 
hodnôt a morálky!                        -sm-

Vyrazený dych predstavuje náhlu situáciu zasta-
venia dýchania pri vedomí postihnutého násled-
kom úderu, pádu alebo nárazu, pri ktorom vzni-
ká otras bránice ako hlavného dýchacieho svalu, 
ktorý je na niekoľko desiatok sekúnd vyradený z 
činnosti. Ide len o funkčné poškodenie. Úder býva 
typický do oblasti dolnej časti hrudníka a/alebo 
hornej časti brucha, pád na chrbát a náraz dvoch 
osôb pri športe. Úraz môže byť neúmyselný aj 
úmyselný (násilie, kontaktné športy).

naŠe ZdraVie
prVá pomoc pri VyraZenom dychu

Častou príčinou vyrazeného dychu je pád 
(zdroj: https://www.wikihow.cz)
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Príznaky
Postihnutý nemôže rozprávať ani dýchať; je pri ve-

domí, otrasený, potáca sa, nie je vidieť dýchacie po-
hyby (dvíhanie a klesanie hrudníka) a nie je počuť ani 
cítiť dýchanie pri priložení ucha k ústam postihnuté-
ho; nerozpráva, dokáže plniť príkazy a na otázky od-
povedá kývnutím hlavou.

Prvá pomoc
Záchranca sa pozrie na hodinky a začne intenzívne 

upokojovať a vysvetľovať neškodnosť stavu. Postihnu-
tého uloží do pohodlnej polohy, najlepšie posediačky 
s mierne pokrčenými dolnými končatinami. Je potreb-
né čakať – dýchanie sa spontánne obnoví do 30 – 45 
sekúnd. Pri vzniku bezvedomia po neobnovení dýcha-
nia, čo je málo pravdepodobné, je nutné začať kardi-
opulmonálnu resuscitáciu a volať tiesňovú linku 155.

Pri vyrazenom dychu sa odporúča sledovať plynutie 
času (zdroj: https://www.testado.sk)

Postihnutý nie je v ohrození života. Je však ne-
vyhnutné odlíšiť vdýchnutie cudzieho telesa – v 
obidvoch prípadoch je postihnutý pri vedomí, ale 

nerozpráva ani nedýcha. Pri dusení cudzím telesom 
postihnutý kývne hlavou na otázku, či mal niečo v 
ústach, vzniká najčastejšie pri jedení. Vyrazený dych 
vzniká po údere do hornej časti brucha/dolnej časti 
hrudníka a pri nárazoch. Pri pochybnostiach sa od-
porúča postupovať ako pri upchatí dýchacích ciest 
cudzím telesom. Panike podlieha nielen postihnutý, 
ale aj svedkovia (panika zvyšuje spotrebu kyslíka v 
mozgu, zhoršuje pocit nedostatku vzduchu a vyvolá-
va u postihnutého strach zo zadusenia). Sledovaním 
ubehnutého času na hodinkách sa nebude zdať čaka-
nie na nádych také dlhé. Postihnutý sa najneskôr do 
jednej minúty rozdýcha (každý človek dokáže zadržať 
dych na 1 – 2 minúty bez akýchkoľvek problémov). 
Zásoba kyslíka v organizme je na 5 minút, k poškode-
niu mozgu nedochádza, krvný obeh je funkčný, srdce 
pracuje po zastavení dýchania aj 15 minút. Pri vzni-
ku bezvedomia ide o inú príčinu ako vyrazený dych. 
Postihnutému sa odporúča neklásť otázky, lebo bez 
nadýchnutia nevie rozprávať, ale pociťuje ako stres, 
že nevie odpovedať, pričom si automaticky myslí, 
že záchranca nevie, čo sa stalo a čo má robiť. Ľudia 
majú tendenciu pri vyrazení dychu využívať rôzne 
neúčinné manévre, ako naťahovanie so zdvihnutými 
rukami, masáž brucha alebo hrudníka, polohovanie 
na chrbát, brucho či nabok. Tieto však nemajú pri vy-
razenom dychu žiadny význam. 

 Zdroj: 
Dobiáš, V.: 5P Prvá pomoc pre pokročilých 

poskytovateľov. Bratislava: Dixit, 2017, 302 s. 
ISBN 978-80-89662-24-1.

 -mm-

Projekt CODANEC s názvom „Zdieľajte svoj 
osobný kultúrny poklad – Spájame dunajských 
susedov kultúrou“, ktorý trval od októbra 2019 
do decembra 2021, je zameraný na zachovanie 
kultúrneho dedičstva v umení a kultúre. Každo-
denná kultúra má mnoho podôb a je spojená s 
ľuďmi, ktorí ju žijú. Cieľom projektu bolo zistiť, 
aké regionálne či národné kultúrne bohatstvo 
sa oplatí zachovať a darovať mladším ľuďom do 
budúcnosti. Projekt CODANEC mal zviditeľniť ve-
domosti a zručnosti starších ľudí z podunajských 
krajín, ktorí prispievajú k zachovaniu hmotného 
a nehmotného kultúrneho dedičstva. Projekt má 
zároveň vybudovať most k mladšej generácii, 
ktorá prispeje vlastnými nápadmi na tému kul-

ĽubeĽské plátno bolo preZentoVané
V medZinárodnom projekte

Nadežda Hrapková pri prezentácii ľubeľského plátna 
(zdroj: https://codanec.eu/cultural_treasure/linen-can-
vas-from-grandma/)
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túrneho bohatstva, a prostredníctvom medzige-
neračnej spolupráce a výmeny skúseností skupín 
z rôznych podunajských krajín sa má interakcia s 
tradíciami, zvykmi a hodnotami formovať novým 
spôsobom.

V rámci tohto projektu bolo prezentované ľanové 
plátno, ktoré má pôvod v Ľubeli. Plátno na medziná-
rodnej úrovni predstavila PhDr. Nadežda Hrapková, 
PhD. (rodená Kubíková), ktorá pôsobí ako projektová 
manažérka na Univerzite Komenského v Bratislave. Je 
dcérou nášho rodáka Vincenta Kubíka (Ondríka) a se-
sternicou bývalého pána starostu Milana Kubíka. Veľ-
mi rada spomína na chvíle počas detstva a mladosti, 
ktoré prežila v našej obci.  „Moja stará mama žila v ob-
lasti medzi Nízkymi Tatrami a Vysokými Tatrami – naši-
mi veľhorami – 250 km od Bratislavy na Liptove. Preto 
som ju v 60. rokoch 20. storočia, kde žila od roku 1883, 
často nenavštevovala. Veľa si z tej doby nepamätám, 
pretože som mala iba 12 rokov, keď zomrela, ale čo mi 
ešte zostalo, je bielizeň, ktorú vyrobila“, spomína pani 
Hrapková. 

Pani Hrapková takto opísala vznik a využitie ľanu, 
na ktoré si pamätá z detstva: „Bielizeň, ktorú vyrábala 
moja stará mama, má pre mňa dôležité miesto v mo-
jom živote. Ako dieťa som zbierala ľan. Rastliny bolo 
treba namočiť do vody a po uschnutí vykefovať. Potom 

Obrus z ľubeľského plátna (zdroj: https://codanec.eu/
cultural_treasure/linen-canvas-from-grandma/)

bola priadza spradená a následne sa plátno tkalo na 
krosnách. Ráno bolo treba pripravenú bielizeň poliať 
na slnku, aby sa vybielila. Tkané plátno sa využívalo 
na výrobu slávnostných, bytových a úžitkových textílií 
či odevov. Ľan bol veľmi často zdobený krížikovou vý-

Plátno s ľudovými motívmi (zdroj: https://codanec.eu/cultural_treasure/linen-canvas-from-grandma/)

šivkou. Pre potešenie a na ozdobu som si sama vyrobila 
jeden obrus. Bielizeň sa vyrábala v mnohých regiónoch 
Slovenska, nie je to len Liptov, ale aj Horehron, Orava a 
podobne.“

 -mm-
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V sezóne 2022/2023 máme v Ľubeli v rámci mlá-
deže len kategórie starších žiakov U15 a spoločné 
družstvo dorastu U19 so susednou obcou, ktoré 
trénujú a hrávajú v Dúbrave. Iné riešenie sme ne-
mali, nakoľko sa kvôli malému záujmu družstvo 
pre dorastencov ani neotváralo. Takto môžu spo-
ločne hrať s Dúbravou na celé ihrisko. 

Naši chlapci tvoria kostru spoločného družstva 
dorastu. Pridali sa k nim aj chlapci zo Svätého Kríža 
a najmä dúbravskí hráči, ktorí neuspeli v Tatrane Lip-
tovský Mikuláš. Družstvo je kvalitné a právom je na 
prvom mieste vo svojej kategórii v súťaži bez jedinej 
prehry. Keďže je to spoločné družstvo, naši chalani 

seZóna 2022/2023 V Žiackom futbale

môžu hrať u nás za A-čko. Sme na našich odchovan-
cov hrdí, robia nám dobré meno.

Žiaci to vo svojej súťaži mali celkom dobre rozohra-
né, ale prišlo zranenie brankára a neskôr aj maródky 
starších hráčov. Držíme sa v hornej polovici tabuľky, 
takže spokojnosť je aj s touto kategóriou. Teší nás, 
že prišlo viacero nových hráčikov, ktorí majú záujem 
športovať a ak vydržia, resp. ak sa pridajú ďalší, môže-
me budúcu sezónu znovu otvoriť kategóriu U13-Kor-
manov pohár. S rovesníkmi by hrali len 10 – 12-roční, 
pretože proti 15-ročným by to mali ťažké, hoci sú veľ-
mi šikovní. 

Peter Droppa, tréner

Družstvo dospelých pod vedením p. Ľudovíta 
Šmiguru figuruje po jeseni na 3. mieste tabuľky za 
Ludrovou a stratou 2 bodov za prvou Palúdzkou. 
Napriek neprajníkom voči našej obci a našim fut-
balistom sme obstáli ako sme obstáli. V jesennej 
časti sme sa stretli aj so zraneniami hráčov, aj 
veľkou maródkou, no aj s vylúčeniami jednotli-
vých hráčov, čo v podstate malo vplyv aj na niek-
toré prehraté zápasy. Samozrejme, v našej súťaži 
vzbudzujeme rešpekt, niektorí súperi sa pripra-
vujú na zápasy špeciálne.

Najhoršou vizitkou A-čka je účasť na tréningoch, 
ktorú musíme do budúcna isto zmeniť. Chcel by som 

momentálna situácia V naŠom futbale

napriek tomu vyzdvihnúť našich mladých talentova-
ných futbalistov Dávida Turčiaka, Miška Hazuchu, no 
aj Martina Kurtulíka, ktorí často stáli pri našich úspe-
choch, a zvlášť za ich prístup. Veríme, že v zimnej prí-
prave a  jarnej časti sa nám bude dariť aspoň tak ako 
v  jeseni, vyhneme sa zraneniam a budeme naďalej 
predvádzať útočný ofenzívny futbal.

Celkovo sa však situácia vo futbale z roka na rok 
zhoršuje. Zvyšujú sa náklady na zápasy spojené s ces-
tovaním, drobným občerstvením, ale aj náklady na 
celkovú réžiu majstrovského zápasu, ako sú odvody 
na zväz na rozhodcov a rôzne iné paušály. Preto v po-
slednej dobe veľa mužstiev v okolitých obciach končí 
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ĽubeĽské stariny
ŠTEFANSKô KRŠTENIA (50-TE ROKy 20. STOROČIA)

Zima v tom roku bola tuhá. Už koncom novembra 
napadlo veľa snehu, aj mrazy boli silné. V studni za 
humnom z kameňa vymúranej bola hrubá vrstva ľadu 
a musela sa sekerou prerúbať, aby sa dala kýbľom, čo 
sa na kľuku zavesil, voda nabrať. Lebo ju potrebovali 
ľudia aj statok. A ešte k tomu sa do takejto „sibírskej“ 
zimy v neveľkej drevenici narodilo dieťa. Starý otec 
nosili z ciene (drevárne) triesky a stále kúrili, aby bolo 
teplo. Drevo bolo len jalové (smrekové), lebo v našich 
horách veľa bukov nerástlo. 

Dieťa ,,chytila“ tetka Durná, miestna pôrodná baba. 
Ona to vedela a chválili ju, že jej nezomrela ani žiad-
na rodička, ani žiadne dieťa. Radostná zvesť sa rýchlo 
rozšírila a hneď prišli aj kmotrovci, lebo tí už krstili ich 
prvé dieťa. Aj sa hneď dohodli, že kmotra pôjde na 
faru do Kostola sv. Alžbety v Kľačanoch vybavovať 
krst a že by to bolo veľmi krásne, keby toho chlapče-
ka pokrstili pred svätou omšou na radostný sviatok 
sv. Štefana, a kmotra to aj s pánom farárom takto do-
hodla. 

Kmotrovcov aj matku s dieťaťom zaviezol na veli-
kých sánkach, ktoré ťahali dva kone, do kostola starký 
Šimovie. S vozom na kolesách by sa to nedalo, lebo 
bolo moc snehu. Vyreval som si, aby aj mňa zobrali 
so sebou, tak ma vzali a posadili do sena, čo mali v 
kreptúchu (nádoba na kŕmenie pre kone). Povoz za-
stal na farskom dvore, kone si odfukovali a hostili sa 
na voňavom krme.

Krst
Hore briežkom sme prišli popred faru do kostola 

a tam už kostolník okolo krstiteľnice zapaľoval dlhé 
sviece. Tá krstiteľnica bola vždy pre mňa veľkou záha-
dou, a teraz táto nádoba  ako veľký kalich s výzdobou 

s futbalom, pretože tieto náklady sú pre nich likvidač-
né. A samozrejme, je obrovský dopyt po hráčoch na 
danú súťaž a stále ich ubúda. Preto si osobne vážim 
každého jedného hráča, ktorý do družstva nastúpi.

Mnohí futbaloví laici o týchto veciach ani netušia, 
ani to, že futbal sa nehrá len v nedeľu, ale na zápas 
sa pripravujeme celý týždeň a v nedeľu je len vyvr-
cholenie snahy z celého týždňa. Bohužiaľ, je to tak. 
Detí a mládeže rapídne ubúda, rodičia preferujú po-
čítače a telefóny pred pohybom detí a tu to celé za-
čína. Tak ako dnes spájame mládežnícke mužstvá so 
susednými dedinami, aby aspoň hrala tá hŕstka detí, 
ktoré majú ešte chuť sa hýbať, sa začnú čo nevidieť 
spájať družstvá dospelých a na futbal sa bude chodiť 

do okolitých obcí. Realita je taká, že všetko k tomu 
pomaly speje. 

Týmto preto vyzývam Ľubeľčanov a futbalovú ve-
rejnosť obce, ktorej na tom záleží, aby stále chodila na 
futbal, k pomoci futbalovému dianiu v obci. Verím, že 
spoločne zastavíme tento úpadok futbalu. Nás ľudí, 
ktorí sa už dlhé roky okolo futbalu točíme, je stále z 
roka na rok menej a úprimne, zaberá to obrovskú časť 
súkromia. Takže ešte raz vyzývam ľudí, ktorým trochu 
záleží na futbale v obci a majú chuť a trochu času, aby 
sa zdvihli a ozvali sa mi.                   

Prajem pekné a požehnané sviatky!
Marian Matejovie, predseda TJ Partizán Ľubeľa

bola odkrytá. Ani som nedýchal. O chvíľu prišli pán 
farár, ťažko odfukovali, z úst ako aj nám išla para, ale 
mali troška iné rúcho ako počas nedeľnej omše.  Mini-
štrant zacengal a ten spiežovec sa mi veľmi páčil, lebo 
v jednom boli tri a potom nás pán farár prežehnali a 
niečo po latinsky pohundrali. Ja som sa tiež prekrižo-
val v očakávaní, čo sa bude diať. Choval som sa slušne, 
lebo doma som to sľúbil, ale vedel som aj to, že Pán 
Boh všetko vidí, tak som bol opatrný. Krstná držala 
dieťa nad tou krstiteľnicou a farár potom zobral z tác-
ky, čo držal miništrant taký malý sklenený krčiažtek, 
a polial nádejnému kresťanovi čelo vodou, asi veľmi 
studenou, lebo ten začal vrieskať, tak mu chytro strčili 
niečo do úst a revať prestal, a všetci sa pomodlili. Pán 
farár popod nos niečo povedali, tým slovám som ne-
rozumel, ale dosť často vyslovili meno Štefan, ale to 
sa už vravelo aj doma, a tak som pochopil, že od tejto 
chvíle sa tento chlapec naozaj bude volať Štefan. Na 
takéto maličké dieťa mi toto meno moc nepasovalo, 
ale však aj pán farár pochválili krstných rodičov,  že 
dali dieťaťu také presväté meno, také isté ako mal 
svätý Štefan, prvomučeník pred skoro 2000 rokmi. 
Dosť som sa začudoval, že ten pán farár si toľko pa-
mätajú. Ja som sa potom hodne neskoršie učil na ka-
techizmuse,  že ten farár mal pravdu.  Mne sa zdal aj 
veľmi múdry, lebo moc vedel o Pánu Bohu a poznal 
prezývky všetkých žien v Ľubeli aj v Kľačanoch.  Na 
náboženstve sme ho museli poslúchať a kto neposlú-
chal alebo sa nevedel modliť, musel ,,ísť do drepu“.

Hostina
Celá procesia sa šťastlivo z Kľačian vrátila do Ľubele. 

V kostole sme si užili dosť zimy a tak som bol rád, že 
sme už boli v našej drevenici – tam bolo všade tep-
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lo, drevo v peci praskalo a rozvoniavalo. Štefana tiež 
vyslobodili z takého balíka naplneného páperím a tá 
perinka bola aj čipkovaná a previazaná širokou vyší-
vanou stuhou – povojníkom s ornamentami. Tie sa mi 
páčili, lebo také výšivky mala na čepci aj tetka zo Slia-
čov, čo predávala v Ľubeli oštiepky.

Stôl v Prednej izbe bol prikrytý bielym obrusom a 
na ňom na tanieriku položená fľaša s pálenkou me-
dovej farby a poháriky. Všetci si posadali, ale zase sa 
museli postaviť, lebo krstná sa začala modliť. Mňa na-
učili sa modliť, ešte som ani do školy nechodil. ,,No 
tak kmotor, ponalievaj“, po Otčenáši povedal krstný, 
,,lebo sme na faru pohana niesli, a doviezli sme ti kres-
ťana Štefana.“ Krstný potom zdvihol pohárik a zavin-
šoval: ,,Tomuto chlapcovi višujem dobrieho zdravia a 
Božieho požehnania, aj jeho rodičom, ale čo budem 
viac vravieť“, odkašľal si a ponúkol tou ešte teplou 
pálenkou aj ostatných. Videl som, ako sa chlapom po 
tom poháriku rozžiarili oči a ženy sa veľmi mŕštili. To 
sa patrilo. Aj sa všetkým jazyky rozviazali. Štefanov 
otec hneď opäť ponalieval a zašomral. ,,Veď keby len 
neboli takéto treskúce mrazy a prívaly snehu.“ Stará 
mať mu na to povedali: ,,Len nehundri, to tak misí 
buď, lebo ak sa v zime veľkie záveje, urodí sa moc 
žita!“ A starý otec na to: ,,Veru tak, hodne snehu – doj-
nie kravy!“ A  kmotor doplnil: ,,Zima bohatá na sneh, 
rok bohatý na chlieb.“ 

Po toľkom vinšovaní a toľkých múdrostiach ko-
nečne dali na stôl aj jedlo. Veď naposledy som jedol 
ráno. Na stôl potom dali misu plnú kapusty s klobá-
sou (voľakedy sa dávala len praženica)  a teraz ešte aj 
droby, do tých sa u nás dávala aj varená krv. Každý si 
postupne z toho niečo napichol. Deti museli vyčkať, 
kým si naberú starší. ,,Chlapi, veď len jedzte a pite!“, 
povedal Štefanov hrdý otec. A chlapi len pili a pili... 
Potom položili ženy na stôl taniere s nakrájaným oš-
tiepkom aj fánky a štrúdľu od kmotry. Kmotrovská ve-
liká štrúdľa nemohla pri krštení chýbať. Hocikto to ani 
robiť nevedel, fánky musela vedieť upiecť každá žena. 
To bola hostina aj pre deti, lebo im sa tých sladkostí 
inokedy moc nedostávalo.  

Ľudia popíjali, zajedali, rozprávali... ,,A načo toľko 
rečí ?“,  povedal Ervín, oprel sa o futro a veselo spustil: 
,,Porezal som sa krivákom, krivákom som sa porezal...“, 
a toto ,,húkal“ donekonečna, iba ho zahriakli a strčili 
mu radšej do úst kus droba, až mu masť stekala po 
brade. 

Spomienky v ľuďoch ožívali...  
,,Hriešny je tento svet, ľudia sa ani Pána Boha nebo-

ja“, povedali mamka a hneď sa aj prežehnali a boha-
bojne sklopili viečka. Troška som sa z tých rečí vystra-
šil a tak som sa aj ja pre istotu prekrížoval, lebo človek 

nikdy nevie, čo bude, keď je ten svet taký pokazený. 
No ale prišli ešte horšie reči a mamka všetkým 

dôrazne povedali, že sa treba modliť, lebo sa u nás 
voľáko veľmi rozmohli strigy. Chodia v noci po mašta-
liach a kravám cicajú mlieko. ,,Náš Adam“,  pokračova-
li mamka, ,,by jednu naozajstnú bol pod kravou chytil 
aj živú, ale v jednom momente sa zaraz premenila na 
čiernu mačku, tak už ju nestihnú zadusiť, ale (tú mač-
ku) tresol lopatou cez chrbtovú kosť, no stihla utiecť.“  
V nedeľu pred kostolom si však všimol, že stará Maj-
šóta bola zhrbená ,,vo dva konce“ a iba sa palicou po-
dopierala. ,,No tak vidíte, že o tých strigách v Ľubeli je 
naozaj pravda“, povedala vážne kmotra. Tomuto som 
celkom uveril aj ja, lebo mamka vraveli, že tie naše 
kravy veľmi zle doja. Ujček Kušnierovie povedali, a 
oni kravám rozumeli, že sú to táraniny, lebo krava py-
skom dojí. Tak ako sa má človek v tom vyznať? Ale ja 
veru verím tým strigám, nie tým pyskom. Veľmi smelý 
však museli byť aj ujček Adam, keď videli tú živú stri-
gu a možno mali aj šťastie – pomyslel som si, že ich 
tá striga nepremenila na vola, ale to asi preto, že voly 
mlieko nedávajú. 

,,Aká je pravda, taká je, ale zlé skutky za Boha ne-
schováš“, povedali mamka a pritvrdili, že ,,na každú 
sviňu sa voda varí.“ Tomuto som porozumel, lebo som 
poznal, že pri zabíjačkách v niektorých domoch bra-
va obárali horúcou vodou v koryte a niekde opaľovali 
slamou. 

Potom voľakto oslovil krstného, aby radšej za-
spieval dáku veselú pesničku, lebo on naozaj vedel 
pekne spievať, veď aj v kostole pri pašiách spieval 
Judáša. Krstný sa postavil, zdvihol ruku a mocným 
hlasom veselo spustil: ,,Ide bača hore prťou, kýva hla-
vou...“,  tu ho ale žena zastavila vraj preto, že ďalej je to 
už ,,mrzkô“. Ja som nepochopil, čo môže byť na takej 
pesničke ,,mrzkô“. Tým dospelým sa niekedy naozaj 
nedá rozumieť.  

Veľmi moc sa toho ešte navravelo, ale o tom inoke-
dy... Už sa zvečerilo. Tetka Durná ešte išla do zadnej 
izby, kde vo vyrezávanom belčove (drevená kolíska) 
spal novorodenec. Tri razy ho popľuvala pre šťastie, 
prežehnala sa a povedala: ,,Krásno dieťa, ani anjelik.“ 
Čudoval som sa, lebo vysmiate anjeliky v kostole na 
oltároch vyzerali úplne ináč ako náš Štefan. ,,Naozaj 
by sme sa mali poberať domov, lebo treba kŕmiť sta-
tok“, povedal kmotor a pridal: ,,a Pán Boh nech vám 
dá do roka proroka.“ Ja som nevedel, čo nám to ten 
pánbožko má za rok dať. Uvidíme...  

A potom si všetci podávali ruky, aj sa objali, aj posl-
zili a ďakovali, aj výslužku podelili. Krštenia skončilo. 
Zvony zvonili Anjel Pána. Na dedinu spadol tichý zim-
ný súmrak...

Spomienky Branislava Kubíka – Ondríka
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Slovenský zväz proti-
fašistických bojovníkov 
(SZPB) udelil členke na-
šej základnej organi-
zácie Božene Šimkovej 
„Medailu Milana Rasti-
slava Štefánika III. stup-
ňa za významnú činnosť 
v presadzovaní pokro-
kových demokratických 
a humanitných tradícií 
odkazu boja za slobodu 
a proti fašizmu“.

ocenenie Za aktíVnu činnosť

História našej obce nám nie je ľahostajná. Hľadá-
me možnosti ako si ju pripomenúť, priblížiť mladým 
a predovšetkým ju zachovať pre budúce generácie. 
Jednou z možností spracovania dejín je ich vydanie 
v knižnej podobe. Obecné zastupiteľstvo sa rozhod-
lo vydať knižnú publikáciu, ktorá by mala zachytávať 
nielen dávnu minulosť, ale aj život v obci po II. sve-
tovej vojne až po súčasnosť. Knižné vydanie si však 
vyžaduje doplnenie textu o dobové fotografie, ktoré 
dotvárajú kolorit príbehu. A tu je možnosť ako nám 

pomôŽete nám?

môžete pomôcť pri vyhľadávaní dobových fotogra-
fií. Budeme radi ak siahnete po fotoalbumoch vašich 
rodičov, starých rodičov a vyhľadáte zaujímavé mo-
menty, ktoré charakterizujú našu obec. Ak tak urobíte 
a objavíte zaujímavé fotografie, označte ich a prines-
te na Obecný úrad – do obecnej knižnice, prípadne 
kronikárke Márii Kubíkovej, ktorá ich spracuje a opä-
tovne vráti pôvodnému majiteľovi. Veríme, že vás 
naša prosba osloví a pomôžete nám.

Mária Kubíková

Miestny spolok Slovenského Červe-
ného kríža v Ľubeli zorganizoval pre 
záujemcom a divadelných nadšencov 
návštevu divadelného predstavenia  
„Vyhodiť si z kopýtka“ v réžii Svetozá-
ra Sprušanského. Tentoraz účastníci 
zavítali 28. júna 2022 do zvolenského 
Divadla Jozefa Gregora Tajovského. 
Už zo samotného názvu vyplynulo, 
že išlo o divadelnú hru - komédiu s 
kupletmi, ktorá dynamicky spája ne-
spútané žartovanie a neočakávané 
zápletky s ešte nepredvídateľnejšími  
rozuzleniami. Bola to posledná pre-
miéra, ktorou zvolenskí divadelníci 

náVŠteVa diVadelného predstaVenia

Božka Šimková pracuje v ZO SZPB v Ľubeli už 12 
rokov. V súčasnosti zastáva funkciu pokladníčky. 
Hoci základná organizácia v Ľubeli na základe počtu 
členov patrí do kategórie tých menších, aj vďaka jej 
svedomitej práci a zanieteniu  sa môže pochváliť bo-
hatou činnosťou. Čo je najdôležitejšie, podarilo sa jej 
spolu s  členmi výboru rozšíriť organizáciu o nových 
členov z radov tých mladších. 

Veríme, že bude aj naďalej aktívne pracovať a šíriť 
dobré meno organizácie nielen v obci, ale aj za jej 
hranicami.

Ďakujeme a srdečne blahoželáme! 
Mgr. Mária Kubíková za ZO SZPB v Ľubeli
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V sobotu, 6.8.2022, sa v záhrade Slovenského 
zväzu záhradkárov v Ľubeli uskutočnila tradičná 
akcia s názvom: Súťaž vo varení gulášu o putovnú 
varechu starostu obce. Únia žien Slovenska v Ľu-
beli sa už po  12 – ty krát snaží na toto podujatie 
osloviť a pozvať širokú verejnosť.

V tomto roku sa zúčastnil rekordný počet účast-
níkov, ktorí k nám prišli z rôznych kútov Slovenska. 
Devätnásť tímov zabojovalo o možnosť zapísať sa 
na putovnú varechu a vyhrať titul najlepšieho ku-
chármajstra. Našej porote v zložení: Janka Hollá, 
Hanka Rojčeková, Vincent Urban, Jozef Oško, Dušan 
Hazucha, Ľubomír Turčiak a Marian Matejovie jedno-
značne  najviac chutil guláš od partie Gulášmajster z 
Ľubele (Beatka Fideráková s partiou). Druhé miesto 
patrilo tímu JŠRP Vlachy a tretie miesto obsadila Jed-
nota dôchodcov z Ľubele. Všetkým srdečne blaho-
želáme a veríme, že si výhru v podobe hodnotných 

oVocinárska Záhrada roZVoniaVala guláŠmi

darčekových košov skutočne vychutnali.
O vynikajúcu atmosféru sa postarali samotní účast-

níci, krásne letné počasie a hudba,  ktorú zabezpečil 
DJ Sam. Pre deti bola k dispozícii animátorka Lenka 
Ošková a o občerstvenie sa postarala Kaviareň Júlia a 
členky Únie žien Slovenska v Ľubeli.

Už tradične nesklamala ani tombola, ktorá bola 
naozaj bohatá. Po zakúpení tombolového lístka sa 
súťažiaci a návštevníci mohli tešiť na napätie pri lo-
sovaní 110 cien a hlavnú cenu - pobyt pre 7 osôb na 
dve noci v Apartmánoch M&P Bešeňová, ktorú po-
skytla píla Veselovský z Ľubele.

Únia žien Slovenska by touto cestou rada vyjadrila 
poďakovanie za pomocnú ruku starostovi obce Ľu-
beľa,  Erikovi Gemzickému, ďalej všetkým, ktorí nám 
boli ochotní prispieť do tomboly, SZZ za poskytnu-
tie priestorov, vďaka čomu má súťaž nezameniteľnú 
atmosféru. Poďakovanie patrí hlavne našim členkám 

ukončili tohtoročnú sezónu  a záro-
veň ňou otvorili 48. ročník festivalu 
Zámocké hry zvolenské. Záujem zo 
strany ľubeľských milovníkov diva-
dla prekvapil aj samotných organi-
zátorov, nakoľko sa ho zúčastnilo 40 
osôb. Pestrá paleta kostýmov, svižné 
humorné dialógy, aktuálne pôsobia-
ce piesne a výborné výkony hercov 
umocnili celkový umelecký zážitok. 
Na čo sme počas toho dňa pozabudli, 
bola len už tradičná spoločná fotka. 
A tak ponúkam niekoľko záberov z 
predstavenia. 

Mgr. Mária Kubíková, predsedníčka 
MS SČK v Ľubeli

STALO SA...
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za ich aktívny prístup pri organizovaní tejto akcie. Je 
to organizačne náročné podujatie, ale sme presved-
čení, že tá námaha stojí za to. Zvlášť v tejto dobe je 

potrebné, aby sa ľudia stretávali, spoznávali, smiali,  a 
ak treba aj súťažili.

-V. Bubniaková, foto: I. Kohút-

STALO SA...
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Plynutie času nás stále viac vzďaľuje od jed-
ného zo skutočne zásadných míľnikov v našej 
novodobej histórií. V tomto roku, presne 29. au-
gusta to bolo už 78. rokov od jeho oficiálneho 
vyhlásenia.

Odopretie poslušnosti kolaborantskej vláde tzv. 
Slovenského štátu, nebolo len aktom nesúhlasu s jej 
politickou, vojenskou a ekonomickou závislosťou a 
spojenectvom s Hitlerom a jeho Treťou ríšou. Bol to 
prejav toho, že aj národ, ktorý vo svojich doterajších 
dejinách nemal možnosť samostatne sa rozhodovať 
a prezentovať v rámci svetového diania, môže ukázať 
svetu, že má silu vzoprieť sa silným a byť vzorom v 
boji o prežitie aj oveľa početnejším a sebavedomej-
ším národom nielen v rámci Európy.

Postaviť sa na ozbrojený odpor jednej z najpočet-
nejších, moderne vyzbrojených a skúsených armád 
sveta si na územiach, ktoré si dokázalo fašistické Ne-
mecko v štyridsiatich rokoch minulého storočia pod-
robiť sa rozsahom k podobnému vystúpeniu odhod-
lali len národy jediného štátu, bývalej Juhoslávie.

Napriek tejto skutočnosti, ktorá by v každej sociálne 
súdržnej a morálne vyspelej spoločnosti bola dôvo-
dom k tomu aby na jej odkaze tvorili piliere svojej 
štátnosti a vlasteneckej výchovy, na Slovensku sme 
žiaľ konfrontovaní s opačným vývojom. Už niekoľko 

snp – história aj budúcnosť sloVenska

predchádzajúcich desaťročí zaznamenávame gradá-
ciu trendov, túto etapu našich dejín na politickú ob-
jednávku prepisovať a význam povstania všemožne 
dehonestovať.

Potešiteľné je, že v našej obci uvedené snahy majú 
skôr kontraproduktívny výsledok v porovnaní s cieľ-
mi,  ktoré si vytýčili niektorí inovatívni historici a sto-
tožnila sa s nimi aj časť v dejinách Slovenska dezo-
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rientovanej mládeže, či občanov strednej generácie. 
Vedenie obce, ako aj spoločenské organizácie, ktoré 
usilujú o zachovanie historického povedomia na 
úrovni obce zaznamenávajú stále viac aktivít a zá-
ujmu o udalosti povstania a druhej svetovej vojny na 
miestnej úrovni.

Dôkazom tohto tvrdenia je aj účasť našich občanov 
na troch regionálne a miestne významných poduja-
tiach obsahovo spojených so spomienkami na 78. vý-
ročie vypuknutia SNP v závere mesiaca august.

Regionálnych osláv SNP dňa 27.8.2022, každoročne 
organizovaných oblastnými organizáciami Sloven-
ského zväzu protifašistických bojovníkov Liptovský 
Mikuláš a Poprad sa z dvadsaťčlennej základnej or-
ganizácie v Ľubeli zúčastnilo 14 členov. Gesciu nad 
organizáciou a zabezpečením osláv má každý rok 
jedná z obcí horného Liptova resp. západnej časti 
okresu Poprad. Obec Važec, ktorá sa tejto úlohy zhos-
tila v tomto roku pripravila pre asi dvesto účastníkov 
dôstojný spomienkový akt, ako aj hodnotný kultúrny 
program.

Druhým podujatím spojeným s uvedeným výročím, 
bola aktivita už priamo spojená s obcou Ľubeľa. Zá-
kladná organizácia SZPB v Ľubeli, vďaka iniciatíve a 
vlastným finančným zdrojom rod. Tomovej členom 
tejto organizácie, mohla aj vďaka podpore tejto my-
šlienky zo strany rod. Bubniakovej umiestniť na chate 
na Viackove pamätnú tabuľu na IV. partizánsku brigá-
du, ktorá mala na mieste súčasnej chaty pozorovateľ-
ňu.

Napriek pre toto leto výnimočne nepriaznivému 
počasiu v nedeľu 28. augusta sa tejto neformálnej, 
ale o to hodnotovo významnejšej akcie zúčastnilo 
niekoľko členov ZO SZPB a hostí.

V deň štátneho sviatku 29.augusta si viac ako tri 
desiatky obyvateľov Ľubele, za prítomnosti starostu 
obce Ing. Erika Gemzického, PhD., niekoľkých po-
slancov obecného zastupiteľstva , člena Oblastného 
výboru SZPB v Liptovskom Mikuláši a predsedu ZO 
SZPB v Ľubeli doc. Ing. Stanislava Moronga, PhD., ako 
aj ďalších prítomných pripomenulo toto výročie po-
ložením venca k pamätníku padlých obyvateľov Ľu-
bele pred obecným úradom.

Ak sme v úvode tohto príspevku konštatovali, že 
možno vyjadriť relatívnu spokojnosť s tým, ako ras-
tie angažovanosť obyvateľov obce pri participácií na 
podujatiach spojených s odbojovým hnutím v čase 
II.  svetovej vojny rozhodne to nie je spokojnosť len s 
číselnými ukazovateľmi účasti na týchto podujatiach.

Samozrejme, že poteší aj medziročný nárast účast-
níkov osláv na regionálnej aj miestnej úrovni. Rov-
nako na rozdiel od iných miest a obcí rastie aj počet 
členov ZO SZPB. Len za tri dni spojené s aktivitami 

k tomuto výročiu prejavilo záujem o členstvo v ZO 
SZPB v Ľubeli päť obyvateľov obce.

Tento fakt, to nie sú len čísla. Dôvodom pre spokoj-
nosť je skutočnosť, že sa stále viac angažujú mladí 
ľudia a stredná generácia obce. Nie pre to aby pro-
klamovali nový status na sociálnych sieťach. Poteši-
teľné je, že tým vyjadrujú úprimnú snahu o históriu 
svojho rodu, o poznanie kto a za akých podmienok v 
minulosti kreoval hodnoty nielen svoje, ale aj svojich 
potomkov. Robia tak pre to, pretože tieto morálne, 
etické hodnoty a schopnosť odovzdávať si ich med-
zigeneračne vnímajú ako súčasť genetickej výbavy, 
s ktorou by chceli do života vyprevadiť aj ďalšie ge-
nerácie Ľubeľcov. Vedia, že ak nepoznajú odkiaľ sú, 
vďaka komu sú, sú len tí prísloveční vtáci bez hniez-
da, či lode bez prístavu.

-sm-
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V sobotu 3. septembra obec Ľubeľa žila futba-
lom. Na miestnom ihrisku sa konal 2. ročník fut-
balového turnaja zrelých pánov o Pohár starostu 
obce, ktorého sa zúčastnilo šesť tímov - Tatran 
Lipt. Mikuláš, Ľubeľa, Dúbrava, Vlachy, Hokejisti 
LM a hostia zo susedného okresu, Lúčky.

Prítomných privítal starosta obce Erik Gemzický a 
turnaj otvoril predseda TJ Partizán Ľubeľa Marian Ma-
tejovie, ktorý aj predstavil pravidlá hry. Potom už mo-
derátoka Janka Mlynarčíková dala priestor rozhodky-
niam turnaja Barbore Turčiakovej a Petre Hyclákovej, 
aby odpískali úvodné zápasy v dvoch skupinách. 
Postupujúci, Tatran Lipt. Mikuláš, Dúbrava, Ľubeľa a 
Lúčky, potom hrali o účasť vo finále a neúspešní hra-
li o bronzové 3. miesto. To nakoniec získalo družstvo 
Lúčok, ktoré zdolalo domácu Ľubeľu 2:0.

Finálový zápas medzi Dúbravou a Tatranom LM, 
ktorý skončil výsledkom 7:3, pískala rozhodcovská le-
genda Stanislav Bomba. Po turnaji, kedy sa už podá-
val výborný guláš, ktorý navarili dievčatá z Únie žien, 

ĽubeĽský píĽus odohralo Šesť druŽstieV,
tj partiZán udelilo aj dVe ocenenia.

nasledovalo odovzdanie víťazných trofejí a ocenení.
1. Dúbrava
2. Tatran LM
3. Lúčky
Vladimír Oško - najkrajší gól turnaja, Martin Labaš-

ka - najlepší hráč turnaja, Juraj Brziak - najlepší bran-
kár turnaja, Ján Laco - najelegantnejší pohyb turnaja, 
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Jozef Madliak - najkrajší moment zápasu.
Vedenie TJ Partizán Ľubeľa sa rozhodlo udeliť aj dve 

mimoriadne ocenenia:
Cenu in memoriam - PhDr. Milan Kubík - za dlhoroč-

nú prácu v prospech rozvoja futbalu, ktorú prevzala 
manželka Mária Kubíková a cenu za obetavú prácu vo 
funkcii hospodára Viktor Bukovinský. 

Na pódiu sa prítomným prihovoril aj Igor Repa, 
predseda LFZ, ktorý odovzdal ešte dve poďakovania 
- starostovi obce Erikovi Gemzickému a predsedovi TJ 
Partizán Ľubeľa Marianovi Matejovie.

Po ukončení futbalovej časti Ľubeľského píľusu po-
kračovala hudobná zábava, ale aj počas dňa nebola 
núdza o program pre návštevníkov - maľovanie na 
tvár, tombola, ale aj remeselné stánky tu našli svoje 
miesto.

„Športový víkend začal futbalovou sobotou, ktorá 
vyvrcholila koncertom obľúbenej liptovskej skupiny 
Ploštín punk a video disko, ktorú pripravil DJ Riko. Toto 
podujatie finančne podporil aj Žilinský samosprávny 
kraj. Veľmi ma teší rekordná návštevnosť na poduja-
tí, odhadom 1500 ľudí, čo je znakom toho, že Ľubeľský 
píľus má miesto v športovo-kultúrnych podujatiach, 
ktoré organizuje obec. A ja sa už teším, keď sa opäť o 
rok stretneme, znova si poniektorí zahráme futbal a 
spoločne sa zabavíme,“ zhodnotil podujatie starosta 
obce Erik Gemzický.

-red, foto: I. Kohút-
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V Ľubeli beŽalo 150 beŽcoV. 
po behu im Zahrala skupina story

Športový víkend v našej obci v nedeľu 4. sep-
tembra uzavrela súťaž v behu. Organizáciu po-
dujatia si pod palec vzala bežecká komunita Roz-
beháme Lipt. Mikuláš a jej ambasádorka Kristína 
Bubniaková v spolupráci s obcou Ľubeľa a mno-
hými ďalšími dobrovoľníkmi, ako napríklad MS 
SČK, DHZ a Radou mládeže.

Pred samotným začiatkom hlavnej kategórie mo-
derátorka podujatia Janka Mlynarčíková urobila 
rozcvičku a potom sa na štart postavilo 55 našich na-

jmenších detí a žiakov. Hromadného štartu sa zúčast-
nilo 37 žien a 59 mužov a beh odštartovala športová 
osobnosť Dušan Tittel, ktorý prisľúbil, že na budúci 
rok sa behu aj aktívne zúčastní. Každého v cieli čakala 
sladká odmena a popritom sa všetkým prítomným o 
zábavu postarala hudobná skupina Story.

„Športový víkend v našej obci sme zorganizovali po 
prvýkrát. Sobota bola venovaná futbalu a nedeľa patri-
la behu. Už účasť ukazuje, že podujatie splnilo cieľ - za-
športovať si, stretnúť sa a aj sa zabaviť. Po samotnom 
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preteku, keď bežali aj deti a mládež, sa mohli prítomní 
zabaviť na koncerte dúbravsko-ľubeľskej kapely Story. 
Veľmi ma teší, že na podujatí vládla srdečná a pozi-
tívna atmosféra, v uliciach našej obce občania fandili 
bežcom, ktorých v cieli okrem ocenení čakalo aj sladké 
prekvapenie, ako sa hovorí „na dobitie bateriek“ - ovo-
cie a čokoláda. Chcem sa poďakovať organizátorom, 
sponzorom, ale najmä dobrovoľníkom z radov Ľubeľča-
nov, ktorí sa postarali, že podujatie malo nerušený a 
priateľský priebeh,“ zhodnotil podujatie starosta obce 
Erik Gemzický.

Celkové výsledky si môžete pozrieť na https://caso-
mierapt.com/2022/09/beh-lubelou-vysledky/.

Uvádzame len úspešných bežcov z našej obce a 
blahoželáme:

Dávid Turčiak - 2. miesto v kategórii Muži od 18 
do 39 rokov

Linda Hrnčiarová - 3. miesto v kategórii Dievča-
tá do 10 rokov

Tobias Magerčiak - 3. miesto v kategórii Žiaci od 
11 do 17 rokov

-red, foto: I. Kohút-
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Už 6. ročník divadelného festivalu Ivana Stodo-
lu sa konal 9. a 10. septembra 2022 v Kultúrnom 
dome Palúdzka. Organizátorom bol Divadelný 
odbor Matice slovenskej a festivalu sa zúčastnilo 
šesť súborov.

Tento rok porotou boli všetci prítomní diváci, ktorí 
v hlasovaní ohodnotili, oznámkovali odohrané diva-
delné predstavenia. Víťazom sa stal práve náš ochot-
nícky divadelný súbor. 

Ocenenie ľubeľským ochotníkom prišiel priamo na 
Obecný úrad odovzdať podpredseda Matice slovens-
kej Marek Nemec. 

„Keď sme pred siedmymi rokmi pripravovali prvý roč-
ník festivalu, určený bol primárne pre ochotnícke súbo-
ry, ktoré pôsobia pod hlavičkou Divadelného odboru 
Matice slovenskej. Postupne sme však spozorovali veľký 
záujem o účasť aj od nematičných divadelníkov, ktorí 
divákom ponúkajú iný typ inscenácií a náš festival sa aj 
vďaka svojej rôznorodosti stal stálicou na mape sloven-
ských ochotníckych divadelných podujatí. Počas šies-
tich ročníkov sa predstavili už stovky ochotníkov, ktorí 
predviedli svoj talent a aktuálnu tvorbu pred viac ako 
4000 divákmi. Ľubelské divadlo, ako to už býva zvykom, 
vsadilo na komediálny štýl a návštevníkov zaujali najvi-
ac. Zážitok diváka je na našom festivale dôležitý, keďže 
víťaz vzíde z kombinácie hlasovania poroty a samot-
ných návštevníkov. Ľubelskí divadelníci premiérovo zví-
ťazili a my sa budeme tešiť na ich inscenácie aj v ďalších 
ročníkoch. Zvíťazili v konkurencii súborov z Rimavskej 
Soboty, Krupiny, Hýb a dvoch domácich súborov z Lip-
tovského Mikuláša,“ zhodnotil festival Marek Nemec.

-red, foto: S. Krajči-

naŠi ochotníci VíťaZne na matičnom
diVadelnom festiVale!
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ĽUBEĽA – Ľubeľskí divadelníci v spolupráci s 
obcou Ľubeľa zorganizovali 12. ročník Ľubeľafes-
tu. Na javisko sa postavili ochotníci z Liptova, ale 
aj Podpoľania. Na svoje si prišli aj tí najmenší.

Po vynútenej trojročnej covidovej prestávke sa v 
Ľubeli konal 12. ročník festivalu ochotníckych diva-
diel Ľubeľafest. Na javisku sa divákom predstavili štyri 
divadelné súbory. Ako prví predviedli svoje umenie 
herci Divadla Zelienka zo Zvolena. Na Liptov zavítali s 
ľudovou veselohrou Detvianska nátura po 25 rokoch. 
Návštevníci si tak mohli vychutnať závan Podpoľania 
v podobe tradičných krojov či ľudových piesní. Po 
nich sa už na ľubeľské dosky postavili členovia Hri-
ňovského divadla so svojou komédiou Keď sa zhasne. 
Diváci ich už veľmi dobre poznajú, nakoľko sú už tra-
dičnými účastníkmi Ľubeľafestu.

diVadelný Víkend V Ľubeli. po coVidoVej pauZe sa 
ochotníci stretli na ĽubeĽafeste.
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Nedeľu odštartoval animačný program, ktorý si pre 
deti pripravili ľubeľskí ochotníci v priestoroch Kaviar-
ne Júlia. Deti sa tak mohli stať súčasťou dobre zná-
mej rozprávky O troch prasiatkach. Program pre do-
spelých divákov sa začal monológmi s názvom Dnes 
večer hrám ja, v podaní Jara Janíčka. Diváci si tak 
mohli pozrieť aj iný žáner divadelného predstavenia, 
než na aký sú tradične zvyknutí. Záver Ľubeľafestu 
už patril Ochotníckemu divadlu Jakuba Grajchmana 

z obce Hybe. Divadelníci zavítali do Ľubele po prvý-
krát a divákom sa predstavili s veselohrou Diabol v 
raji manželskom. „Som veľmi rád, že Ľubeľafest po troj-
ročnej prestávke opäť ožil. Stretli sa u nás skvelé partie 
divadelníkov a už teraz sa veľmi tešíme na ďalší ročník. 
Verím, že aj diváci boli s programom spokojní a divadel-
né predstavenia si patrične užili,“ uviedol starosta obce 
Ľubeľa, Erik Gemzický.

-Mgr. Lucia Gemzická, foto: ĽODKOU-

Oblastný výbor Slovenského zväzu protifašis-
tických bojovníkov (SZPB) v Liptovskom Mikulá-
ši organizoval 6. októbra 2022 zájazd na Duklu 
s cieľom uctiť si pamiatku všetkých, ktorí tu po-
ložili životy za našu slobodu. Zájazdu sa zúčast-
nili členovia základných organizácií SZPB z okre-
su Liptovský Mikuláš – menovite z Partizánskej 
Ľupče, Vlách, Ľubele, Bodíc, z mesta Liptovský 
Mikuláš a Liptovský Hrádok, Liptovského Jána a 
Liptovskej Porúbky. Z našej organizácie to boli 
členovia: Eva Bubniaková, Viera a Ján Feriancov-
ci, Magdaléna Gejdošová. Drahoslava Gemzic-
ká, Mária Kubíková a Jana Tholtová. Škoda, že z 
kapacitných dôvodov sa nemohlo zúčastniť viac  
členov. Na Dukle sa v tento deň konalo celoslo-
venské stretnutie po dvoch rokoch pandémie. 
Medzi najvzácnejších hostí patrili bývalý parti-
zán Vladimír Strmeň a bývalá partizánska spojka 
a ošetrovateľka Anna Bergerová.

Pamätník na Dukle pozná snáď každý Slovák, ale 
byť tu priamo na mieste bojov, kde takmer každý m2 
pôdy bol nasiaknutý ľudskou krvou, vyvoláva v člo-
veku slzy v očiach a mrazenie v celom tele. Nikto ne-

ZájaZd na miesta karpatsko- duklianskej operácie
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chce, aby sa také niečo malo ešte niekedy zopakovať. 
Boli to tisícky hrdinov, ktorí sa sformovali v ZSSR pod 
vedením  svojho veliteľa 1.česko-slovenského armád-
neho zboru generála Ludvíka Svobodu, neskoršie 
prezidenta Československa.

Našich statočných hrdinov sme si uctili aj my polo-
žením venca. Tento deň má názov Deň hrdinov Kar-
patsko-duklianskej operácie (do roku 1989 Deň Čes-
koslovenskej ľudovej armády).

Celé územie v údolí potoka Kapišovka, rozprestie-
rajúce sa medzi deviatimi obcami, dostalo označenie 
„Údolie smrti“. V tomto priestore sa v čase 2. svetovej 
vojny, v období od 21. do 27.októbra 1944, odohrali 
ťažké boje, ktoré boli súčasťou Karpatsko-duklianskej 
operácie.

Naša cesta z Dukly viedla ďalej do Svidníka, kde 
sme si na námestí  položením venca k soche Ludvíka 
Svobodu uctili i jeho pamiatku. Nenechali sme si ujsť 
ani Park bojovej techniky a zastavili sme sa tiež pri Pa-
mätníku sovietskej armády s vojnovým cintorínom. 
Nedostali sme sa však do Vojenského historického 
múzea, nakoľko v čase našej prítomnosti bolo toto 
múzeum na niekoľko hodín pre verejnosť z nepocho-
piteľných príčin zatvorené.

Mnohí z účastníkov zájazdu boli na východe našej 
krajiny prvýkrát. Boli sme prekvapení, aká krásna je 
táto časť Slovenska. Malebné dedinky a krásna prí-
roda ešte viac umocnili naše emócie. Vyvolávalo to v 
nás pýchu, že žijeme v takej krásnej krajine. Po ceste 
domov nás uchvátil majestátny Spišský hrad – naj-
väčší hrad v strednej Európe, ktorý nás na pár minút 
preniesol do rozprávkového sveta Pavla Dobšinské-
ho. Chutný neskorý obed na Salaši pod hradom bol 
peknou bodkou za našimi zážitkami. Po pár minútach 
sa objavila panoráma Vysokých Tatier, čo bol signál, 
že sa blížime domov.

Celou cestou nás sprevádzalo veľmi pekné počasie. 
Slniečko nešetrilo svojimi lúčmi. Po príchode na Lip-
tov mi prišli na rozum slová nášho velikána Rúfusa. 

„Na čo je maliarom toľko farieb, keď prírode stačí ze-
lená“. Však Liptov!

Ďakujeme nášmu sprievodcovi Vladimírovi Šiar-
nikovi z oblastného výboru za príjemnú atmosféru 
a šoférovi autobusu za spoľahlivú jazdu. Spokojní  a 
obohatení o nové  zážitky  sme sa vrátili podvečer do-
mov.

Mgr. Magdaléna Gejdošová,  členka ZO SZPB v Ľubeli
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A bolo tomu tak aj na schôdzi našej Jednoty 
dôchodcov Slovenska pod vedením Jozefky Slav-
kovskej. Parádnym bodom bolo aj kultúrne vystú-
penie našich seniorov, veď posúďte sami.  

október patrí naŠim seniorom! 

A starosta obce Erik Gemzický im venoval aj nasle-
dovné slová a venuje ich touto formou aj všetkým 
starkým:

Milí naši seniori, 
mesiac október, ktorý sa nesiem v duchu úcty k 

starším, patrí vám! Úcta a vyslovená vďaka k vám, milí 
naši otcovia, mamy a naši starkí. 

Chcem sa vám aj touto cestou poďakovať za vaše celo-
životné dielo, ktoré je naplnené múdrosťou a skúsenos-

ťami. Dnes, kedy už máte právo oddýchnuť si, ale mno-
hí z vás nezaháľate a venujete sa činnostiam, ktoré vás 
zaujímajú a napĺňajú. Chcem vám poďakovať za všetky 
aktivity, ktorými ste prispeli a aj naďalej prispievate k 
skrášleniu svojho okolia a rozvoju našej Ľubele. 

Všetkým vám prajem pevné zdravie, bystrú myseľ, 
radosť zo života, úsmev na tvári a aby vás ďalšie roky 
sprevádzala láska, úcta a pozornosť nás všetkých.

-red-
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Únia žien Slovenska v Ľubeli už po druhýkrát 
usporiadala pre našich aj cezpoľných občanov 
športové podujatie s názvom „Od kaplnky ku 
kaplnke“. Kým minulý rok sme akciu poňali ako 
súťaž, tentokrát sme stavili viac na edukáciu a 
nácvik správnej techniky Nordic Walkingu (ďalej 
NW).

  
Na spoluprácu sme oslovili certifikovaných lektorov 

Slovenskej asociácie Nordic Walkingu, PaedDr. Mi-
chala Šerfela a Mgr. Miroslavu Juhásovú.  Michal Šer-
fel pre našich športovcov priniesol paličky vhodné na 
chôdzu a naučil nás ako ich nastaviť. Dozvedeli sme 
sa o histórii NW a tiež, ako sa máme pri tejto aktivite 
správne obliecť a obuť. Nasledovala dôkladná roz-
cvička, po ktorej sme sa už presunuli na ihrisko. Tam 
nás inštruktori učili osvojiť si techniku NW pomocou 
rôznych praktických cvičení. Zvládli sme aj zaujímavé 
hry vo dvojiciach. Skoro po dvoch hodinách nácviku 
sme mali chuť vyskúšať si, čo sme sa naučili a spo-
ločne sme sa vybrali na prechádzku dlhú 5,5 km, vy-
chutnávajúc nádhernú jesennú prírodu. Počas trasy 

ŠportoVé podujatie nordic Walking:
 „od kaplnky ku kaplnke“ - 15.10.2022

pomenovanej „Od kaplnky ku kaplnke“  nás inštruk-
tori NW sprevádzali, sledovali a ak bolo treba, opravili 
chyby, ktoré sme urobili.

Po návrate na ihrisko sme spravili krátky strečing a 
potom na nás čakal guláš uvarený členkami Únie žien 
Slovenska v Ľubeli, na ktorom si všetkých 38 zúčast-
nených pochutilo. O pitný režim sa postaral Janko Ur-
ban. Poďakovanie patrí aj Obci Ľubeľa a Ľubomírovi 
Kubíkovi za podporu a sponzorské dary.

Sme presvedčení, že táto akcia zvýši povedomie o 
Nordic Walkinku a prispeje k zlepšeniu zdravia všet-
kých zúčastnených.

-Mgr. Mária Hrbatá-
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Teplé jesenné počasie prispelo k tomu, že člen-
ky MS SČK v Ľubeli (V. Kubíková, Z. Budveselová, 
D. Mihalovičová, I. Turčiaková, H. Obrcianová, M. 
Kubíková, J. Budveselová, V. Mrvová, M. Kubíko-
vá) sa stretli v parku pri Zdravotnom stredisku 
dňa 21.októbra.

Rozhodli sa, že začnú hrabať opadnuté lístie. Pri-
dal sa k nim aj Stanko Obrcian. Práca im šla od ruky 
a vrecia s naplneným lístím rýchlo pribúdali. Nešlo  

členky ms sčk pomohli s jesennými prácami

o vopred ohlásenú brigádu, nakoľko na stromoch 
je ešte lístia až až. Určite bude možnosť aj pre ďalšie  
členky pripojiť sa k nám v blízkej budúcnosti.

Chceli by sme vyzvať aj našich spoluobčanov, aby 
nasledovali náš príklad a aby nezabudli na jesenné 
upratovanie pred vlastnými domami, pretože i ony 
môžu týmto spôsobom prispieť k úprave svojho, ale 
aj nášho spoločného okolia.

-Mária  Kubíková, predsedníčka MS SČK v Ľubeli-

Už po druhýkrát v tomto roku sa zišli členky výboru 
Miestneho spolku Slovenského Červeného kríža (MS 
SČK) v Ľubeli Zdenka Budveselová, Janka  Budveselo-
vá, Milka Kubíková, Majka Kubíková, Vierka Kubíková, 
Danka Mihalovičová a  Hedka Obrcianová na brigáde 
pri zdravotnom stredisku. 29. novembra 2022 sa ku 
nim pridali aj členky MS SČK Tánička Kohútová, Želka 
Podhorová, Erika Urbanová, Kvetka Urbanová, Mar-

brigáda ms sčk

tuška Turčiaková a Irenka Turčiaková, aby pokračovali 
v práci pri vyhrabávaní popadaného lístia.  Po necelej 
hodine bol park vyčistený a lístie uložené do priprave-
ných vriec. Prispelo k tomu aj pekné, ale mrazivé nes-
koré jesenné počasie. Veľké poďakovanie patrí všet-
kým, ktorí sa brigády zúčastnili a pričinili sa o čistotu a 
poriadok v parku, ktorý v súčasnosti využívajú najmä 
deti.             Mgr. Mária Kubíková, predsedníčka MS SČK
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Aj v tomto roku sa členky Miestneho spolku Sloven-
ského červeného kríža (MS SČK)   v Ľubeli Jana Jurisová, 
Emília Kubíková a Mária Kubíková pridali k dobrovoľní-
kom, aby pomohli Územnému spolku SČK Liptov pri 
zbere potravín pre sociálne slabších občanov v rámci 
už niekoľkoročnej akcie organizovanej v spolupráci s 
obchodným reťazcom Kaufland. Zbierka sa uskutočni-
la 13. októbra 2022. Aj napriek oveľa ťažšej situácii, v 
ktorej sa nachádzame, sa našlo ešte mnoho ochotných 
ľudí pomôcť a svojím i keď skromnejším príspevkom 

pomáhame potraVinami

prispeli tým, ktorí to možno potrebujú ešte naliehavej-
šie. 

Vyzbierané potraviny putovali na Územný spolok 
SČK Liptov do Liptovského Mikuláša. Na základe poži-
adaviek od miestnych spolkov SČK boli pripravené po-
travinové balíčky. Pre našu obec sme získali 9 balíčkov,  
ktoré  sme po konzultácii na obecnom úrade rozdelili 
nasledovne: rodine Bachyncovej,  Stupkovej, Žiakovej, 
spoluobčanom Margite Jančiovej, Štefánii Protušo-
vej,  Emílii Kubíkovej, Anastázii Magerčiakovej, Petrovi 
Dzúrovi, pánovi Kurtulíkovi. Veríme, že aj týmto spô-
sobom sa nám podarilo trochu odľahčiť ich rodinný 
rozpočet.  

MS SČK v Ľubeli

14. novembra 2022 sa konalo v sobáš-
nej sieni ustanovujúce zasadnutie 
obecného zastupiteľstva, na ktorom si 
starosta obce a poslanci prevzali osved-
čenia o zvolení od predsedníčky miest-
nej volebnej komisie Márie Kubíkovej.

“Verím, že budeme spoločne hľadať 
konštruktívne riešenia, nové myšlienky, 
reálne ciele, aby sme z našej obce spo-
ločne vytvorili obec modernú, ale aj tra-
dičnú. Obec tvorí spoločenstvo ľudí. Mu-
síme si všetci, starosta a aj vy poslanci, 

ustanoVujúce Zasadnutie obecného ZastupiteĽstVa
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uvedomiť, že sme tu hlavne pre ľudí. Nie sme veľká obec 
s anonymitou, tu sa všetci navzájom poznáme. Popri 
budovaní dobrých medziľudských vzťahov budujme a 
zveľaďujme našu obec. Nezabúdajme však ani na od-
kaz našich predkov a vážme si našu históriu, ctime si 
odkaz kresťanstva, vlastenectva a hrdosti.

Som rád, že vo vašich radoch vidím aj poslancov, pre 
ktorých poslanectvo nie je cudzie a už v uplynulom 
období pomáhali v napĺňaní plánov. Aj vám, novým 
poslancom, ďakujem, že ste sa rozhodli kandidovať a 
chcete pomôcť rozvoju našej obce. Ste tu ľudia z rôz-
nych oblastí, s rôznou odbornosťou, čo ma teší a dúfam, 
že vytvoríme dobrý tím s rôznorodými nápadmi a ná-
zormi, ktoré budú v prospech našim občanom a aj našej 
obce. Avšak mnohé aktivity sú o financiách, ideme do 
náročnej doby z hľadiska udržateľnosti financií. Energe-
tická kríza, následné kroky-nekroky vlády a negatívne 
dopady na samotných občanov. A niekde uprostred 
sme my – obce a mestá. Veľa kompetencií na našich 
pleciach, čo mi ani tak nevadí, ale málo finančných pro-
striedkov zo štátu a častokrát legislatíva, ktorá má od 

Dňa 26. novembra 2022 sa uskutočnila v Kaviarni Jú-
lia výročná členská schôdza Základnej organizácie Slo-
venského zväzu protifašistických bojovníkov (SZPB) za 
účasti 17 členov. Predmetom stretnutia bolo vyhodno-
tenie činnosti organizácie za uplynulé volebné obdo-
bie, stanovenie nových úloh do ďalšieho obdobia, voľba 
nového výboru a delegátov na oblastnú konferenciu.

Správu o činnosti predniesol predseda doc. Ing. 

Výročná schôdZa Zo sZpb

Stanislav Morong, PhD. Pripomenul pestrú činnosť 
organizácie, tak ako sa na partizánsku obec patrí. 
Zrealizované boli mnohé podujatia, ktorými sme si 
pripomenuli udalosti SNP a konca druhej svetovej 
vojny. Vyslovil  spokojnosť s aktivitou  členov, disciplí-
nu pri výbere členských známok,  rozšírenie členskej 
základne o piatich nových členov, ktorým v priebehu 
stretnutia odovzdal členské preukazy. (V súčasnosti 

reálneho života veľmi ďaleko,” povedal okrem iného v 
príhovore novozvolený starosta obce Erik Gemzický.

Za svojho zástupcu si vybral Ľubomíra Kubíka a 
Mariana Magerčiaková bude mať na starosti kultúrno
-spoločenskú činnosť.

-red-
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Predvianočné stretnutie členov Miestneho spol-
ku Slovenského červeného kríža (MS SČK) v Ľubeli 
sme sa rozhodli zorganizovať namiesto už  tradič-
ného podujatia „Mikuláš s prvou pomocou“, ale aj z 
dôvodu, že sme v tomto roku hodnotiacu schôdzu 
ešte neorganizovali.

Predvianočná atmosféra bola citeľná na každom 
kroku, či už výzdobou sály kultúrneho domu, ale aj 
samotným programom. Pripomenuli sme si adventné 
obdobie, ktoré práve prežívame, trochu aj z historické-
ho hľadiska. 

Na úvod nám predviedli svoje vianočné pásmo deti z 
materskej školy v pod vedením pani učiteľky Ing. Kris-
tíny Jurščákovej. Vtiahli nás do predvianočných zvykov 

stretnutie členoV ms sčk V Ľubeli

V tomto roku sa dožíva životného jubilea 90-tych ro-
kov  v súčasnosti naša čestná členka Angela Švecová. 
Stála pri zrode organizácie  v roku 1956 a dlhé roky v 
nej pôsobila ako členka výboru. Mnohých z nás v za-
čiatkoch zasväcovala do tajov červenokrížskej  práce. 
Dnes žije v penzióne v Liptovskom Mikuláši, nakoľko si 
jej zdravotný stav vyžaduje celodennú opateru. 

V ďalšej časti svojho príhovoru predsedníčka MS SČK 
poďakovala 46 darcom krvi za ich nezištnú pomoc pri 
záchrane ľudských životov. Pripomenula že k nosi-
teľom Janského plakety  sa v tomto  roku zaradili  aj 
naši spoluobčania – Ing. Marek Hrivňák, držiteľ Zlatej 
plakety, Mgr. Eliška Jurisová a Bc. Denis Nahálka, drži-
telia Striebornej plakety prof. MUDr. Jana Janského.

je počet členov organizácie 26). Nezabudol pripo-
menúť ani  výbornú spoluprácu s obcou na čele so 
starostom  Ing. Erikom Gemzickým, PhD., MBA. 

Správu o hospodárení predniesla pokladníčka pani 
Božena Šimková a správu revíznej komisie revízorka 
účtov pani Elena Kováczová. 

Zvolený nový výbor bude pracovať v zložení: doc. 
Ing. Stanislav Morong, PhD., Božena Šimková, Mgr. 

Magda Gejdošová, Ing. Ján Ferianc, Mgr. Mária Kubí-
ková, Adriana Kubíková, Martin Šintaj. 

Základnú organizáciu budú na oblastnej konferen-
cii SZPB zastupovať Zdenka Kubíková a Mgr. Mária 
Kubíková. Účastníci výročnej členskej schôdze  zvolili 
za kandidáta do pléna Oblastného výboru SZPB za 
ZO SZPB Ľubeľa doc. Ing. Stanislava Moronga, PhD.

Výbor ZO SZPB

a obyčajov, či už  na Ondreja alebo na  Lucie, a počasto-
vali nás aj vianočnými vinšmi. Detské prevedenie tých-
to zvyklostí bolo úchvatné.

Hodnotiacu správu predniesla predsedníčka Mgr. 
Mária Kubíková. V úvode spomenula, že organizácia v 
týchto dňoch prežíva veľmi smutné a bolestné chvíle. 
Z našich radov  odišli  dve dlhoročné členky výboru 
Mária Húleková a Marta Švecová. Skvelé dievčence, 
ktoré  významnou mierou zasiahli do činnosti orga-
nizácie. Zostane po nich prázdne miesto, no v našich 
srdciach ostanú navždy.

Vojnové udalosti na Ukrajine členov organizácie ne-
nechali ľahostajnými. Hneď v začiatku konfliktu sme sa 
zapojili do charitatívnej pomoci a zorganizovali sme 
materiálnu zbierku pre ľudí utekajúcich pred ruskou 
inváziou z Ukrajiny.  Ohlas občanov bol taký veľký, že 
sme zbierku museli pozastaviť ešte pred dátumom jej 
ukončenia. Zozbieraný materiál prevzal od nás Územ-
ný spolok SČK Liptov v Liptovskom Mikuláši. 

Členky výboru neobišli ani deti v materskej škole. 
Už tradične pri príležitosti Medzinárodného dňa detí 
ich v materskej škole navštívili a strávili s nimi predpo-
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ludnie  ich sviatočného dňa. Po nekonečných dvoch 
rokoch sme mohli našim členom, ale predovšetkým 
milovníkom divadla, ponúknuť návštevu divadelné-
ho predstavenia. Našu ponuku prijalo 40 divadelných 
nadšencov. Zavítali sme do Divadla Jozefa Gregora Ta-
jovského vo Zvolene a pozreli si humornú veselohru 
– spevohru „Vyhodiť si z kopýtka“.

V závere svojho vystúpenia predsedníčka poďakova-
la za príkladnú spoluprácu a finančnú podporu Obci 
Ľubeľa na čele so starostom Ing. Erikom Gemzickým, 
PhD., MBA, pani doktorke MUDr. Elene Hrbčovej za jej 
starostlivosť,  ako aj  samotným členkám a členom or-
ganizácie za ich podporu a úsilie zachovávať a naďalej 
rozvíjať činnosť Miestneho spolku SČK v obci Ľubeľa. 

Správu o hospodárení predniesla  pokladníčka Ing.  
Anna Hrnčiarová Turčiaková, PhD. 

Priestor v rámci programu dostala aj naša úspešná 
recitátorka Drahuška Gemzická, viacnásobná účast-
níčka okresných recitačných súťaží seniorov,  ale i ce-
loštátnej  recitačnej súťaže  Návraty poézie o cenu An-
dreja Sládkoviča v Banskej Bystrici.

Prítomných pozdravili aj hostia – pani doktorka Ele-

na Hrbčová a  starosta obce pán Erik Gemzický. Ďal-
ší pozvaný  hosť – riaditeľka Územného spolku SČK v 
Liptovskom Mikuláši Mgr. Marika Kubíková sa z pra-
covných dôvodov zo stretnutia ospravedlnila. Prítom-
ní hostia poukázali na súčasnú ťažkú situáciu, v ktorej 
sa nachádzame (protipandemické opatrenia, vysoká 
inflácia, zdražovanie, vysoké ceny energií) – to všetko 
ovplyvňuje náš život. K najaktuálnejším patrí zdravot-
nícka kríza, ktorá zasiahla naše životy, či je to štrajk le-
károv, boj o zachovanie mikulášskej nemocnice alebo 
samotnej zdravotnej starostlivosť (ošetrenie pacien-
tov, realizácia plánovaných operácií a podobne). 

Záver programu stretnutia pred podaním malého  
občerstvenia a voľnej debaty patril ľubeľským spevá-
kom.  Na úvod  sme si vypočuli dve ľudové piesne a na 
záver v sále zhaslo svetlo, všetko stíchlo a slová piesne 
Tichá noc  v ich podaní, ku ktorým sme sa  postupne 
pridávali aj my ostatní, umocnili vytvorenú sviatočnú 
predvianočnú atmosféru a u mnohých prítomných  
nechýbali  v očiach ani slzy dojatia. 

Mgr. Mária Kubíková, predsedníčka MS SČK v Ľubeli
Foto: Ing. Anna Hrnčiarová Turčiaková, PhD.
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Do našej obce už po druhýkrát zavítal Mikuláš 
– s malým predstihom v druhú adventnú nedeľu 
4. decembra 2022. Poslušné detičky si pre neho 
pripravili básničky a vyčistili čižmičky. Mikuláša 
s jeho pomocníkmi k nám zavolali mladí z Obec-

naŠimi ulicami bráZdil mikuláŠ so sVojimi pomocníkmi

nej rady mládeže. Sprevádzali 
ho až traja čerti spolu s anje-
lom a škriatkom. Mikulášsku 
atmosféru dotvárali vianočné 
pesničky z obecného rozhla-
su. K dokonalosti chýbal už len  
sneh.

Desiatky poslušných detičiek si 
poctivo vyčistili svoje čižmičky a 
pripravili si pesničku alebo bás-
ničku pre Mikuláša. Mnohé z nich 
sa už nevedeli dočkať, kedy budú 
počuť zvončeky pri ich dverách. 

Mikuláš ich za to odmenil balíčkom so sladkosťami. 
Čerti sa zhodli, že detičky v Ľubeli sú poslušné a vo 
vreci neodniesli ani jedno dieťa.

Dúfajme, že Mikuláš prijme pozvanie od Obecnej 
rady mládeže aj na budúci rok.                -jm-

Po dlhšej odmlke sme sa v nedeľu 11. decembra 
2022 opäť zišli v priestore, ktorý je po rekonštrukcii 
ozaj hodný takýchto spoločných stretnutí. Dôvodom 
boli vianočné trhy. Na tomto nádhernom podujatí 
spolupracujú už dlhé roky Obecný úrad v Ľubeli, Únia 
žien v Ľubeli, žiaci 9. B tunaj-
šej základnej školy a ich šikov-
ní rodičia, ktorým vďačíme za 
výrobky na predaj, ceny do 
tomboly a koláčiky do cukrár-
ne. Žienky z Únie žien rozvo-
ňali trh punčom, Devečkovci 
vafľami a tento rok najviac 
koláčikov napiekli do cukrár-
ne naše kreatívne pani ku-

Vianočné trhy V Ľubeli

chárky zo školskej jedálne. Ďakujeme aj všetkým pre-
dajcom, bez ktorých by sála kultúrneho domu nebola 
preplnená prekrásnymi výtvormi. Prajeme Vám po-
kojné sviatky a  sme vďační, že ste prispeli našim de-
ťom na koncoročný výlet, ktorý plánujeme do Prahy.   
                 -em-  
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Opravený most do „Mlyna“ (22.7.2022)
Na opravenom kamennom moste do “Mlyna” 

pribudla aj kamenná rímsa so zábradlím. Zhodli 
sme sa, že zvodidlá nahradíme vkusným a 

bezpečnejším zábradlím.

Z -BOX od Packety už aj u nás!
Spôsoby doručovania tovaru sa stále vyvíjajú 
a jedným zo spôsobov ako sa dostať k svojmu 
objednanému tovaru je aj možnosť nechať si 
ho doručiť do tzv. Z-Boxu, ktorý u nás v Ľubeli 

po vzájomnej dohode nainštalovala spoločnosť 
Zásielkovňa.  Z-Box je umiestnený pri 

kultúrnom dome.

Aj toto leto v našej obci pri prácach pomáhali 
naši mladí - brigádnici. Upravovali verejné 

priestranstvá, kosili parky, natierali odkvapy na 
Dome smútku…  Palec hore

Ľubeľský kalendár 2023
Pripravili sme pre domácnosti našej obce stolový 
kalendár, ktorý je ilustrovaný obrázkami života v 

našej Ľubeli. Veríme, že sa vám bude páčiť. 
Distribuovaný bol pracovníkmi obce, ešte 

nám zostalo niekoľko kúskov, tak kto by mal 
dodatočný záujem, ozvite sa na Obecný úrad.

 

V SKRATKE



41

14.9.2022 sa uskutočnilo pracovné stretnutie 
ohľadom riešenia zle postaveného oporného múru 
pri ceste III. triedy 2326, ktoré zvolal správca cesty 
Správa ciest ŽSK.  Zástupcovia SC ŽSK, ODI Lipt. 

Mikuláš, Okresného úradu za účasti starostu obce 
Ľubeľa sa zhodli, že oprava-stavebná úprava je 

nutná, aby bol oporný múr riadne skolaudovaný.
 „Je nepochopiteľné, že v 21. storočí sa nedokáže 
poriadne postaviť oporný múr a pritom je ešte 

aj nebezpečný pre účastníkov cestnej premávky. 
Nielen ako starosta obce, ale aj ako poslanec ŽSK 

nebudem súhlasiť s kolaudáciou, pokiaľ sa neurobia 
stavebné úpravy, ktoré odsúhlasí aj dopravný 

inšpektorát. Už to, že spomínaný múr sa neurobil v 
celom úseku (od mostíka po mostík) bola chyba, ale 

toto, čo sa župe podarilo vykúzliť, nemá obdobu. 
Škoda, že neposlúchli odporúčania krízového štábu, 
ktorý pravidelne po vzniku mimoriadnej udalosti v 

obci zasadal,“ zhodnotil starosta obce Erik Gemzický.

Začíname vytvárať cezhraničnú spoluprácu s 
Poľskom

Na úrade Gminy Radziechowy-Wieprz sme sa 
11. októbra 2022 stretli na rokovaní ohľadom 

medziobecného partnerstva a nadviazania 
spolupráce. Tadeusz Frackowiak, honorárny 
konzul Poľskej republiky na Slovensku, Erik 
Gemzický, starosta obce Ľubeľa a poslanec 

krajského zastupiteľstva a Mariana Magerčiaková, 
poslankyňa obecného zastupiteľstva obce 
Ľubeľa, rokovali s viceprimátorom mesta 

Živiec Markom Czulom a predstaviteľmi Gminy 
Radziechowy-Wieprz. V priebehu dňa navštívili 
školy a zariadenia, na ktoré samospráva využila 
predovšetkým dotačné zdroje. O možnostiach 

čerpania eurofondov cez Interreg 2021-2027 pre 
obec Ľubeľa, ale aj pre obce stredného Liptova, 
sa budeme zaoberať na spoločných stretnutiach 

už čoskoro. Veríme, že to bude ďalšia možnosť 
rozvoja stredného Liptova!

V sobotu 15. októbra 2022 náš obecný úrad 
navštívili cyklisti - v rámci športového dňa 

Rotary klubu z Liptovského Mikuláša.

V SKRATKE



42

8. októbra 2022 sa konal v Lipt. Mikuláši aktív, 
ktorý zorganizovala liptovskomikulášska 

Okresná organizácia Jednoty dôchodcov na 
Slovensku. Pripomenuli sme si Mesiac úcty k 
starším a členke JDS Ľubeľa Oľge Hazuchovej 

bolo odovzdané vyznamenanie, ku ktorému jej 
poblahoželali okrem predsedu ZMOSu Branislava 

Trégera, aj starosta obce Erik Gemzický s 
predsedníčkou JDS Ľubeľa Jozefkou Slavkovskou. 

Blahoželáme!

Lampiónový sprievod zorganizovali 26. 
októbra 2022 pedagógovia, rodičia detí z 
Materskej školy v spolupráci s obcou Ľubeľa.
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Návšteva z budúcej partnerskej obce
Maciej Mika, starosta Gminy Radziechowy-
Wieprz, so svojimi spolupracovníkmi 
1. decembra 2022 navštívil našu obec. 
Pokračujeme tak v tvorbe medziobecného 
partnerstva s Gminou Radziechowy-Wieprz. 
Vytýčili sme si možné okruhy spolupráce a 
tézy na možné čerpanie financií z programu 
Interreg. Na stretnutí sa zúčastnil aj Tadeusz 
Frackowiak, honorárny konzul Poľskej 
republiky na Slovensku, ktorý je v našej 
snahe veľmi nápomocný. Obec Ľubeľa okrem 
starostu Erika Gemzického zastupovala aj 
Mariana Magerčiaková, poslankyňa obecného 
zastupiteľstva obce Ľubeľa, a Malgorzata 
Škvarka, ktorá bude tiež členom pracovnej 
skupiny. Po rokovaní na pôde obecného úradu 
a prehliadke Kultúrneho domu, sme návšteve 
ukázali našu obec, ale aj región Stredného 
Liptova a vodný park Bešeňová. Najbližšie 
stretnutie predstaviteľov obcí sa uskutoční v 
Poľskej republike, kde by sme mali podpísať 
memorandum o spolupráci.

Vek je len číslo. A presne o tom nás 
 presvedčili naši jubilanti, ktorí v tomto roku 

oslávili okrúhle životné jubileá. Starosta obce 
Erik Gemzický a obvodná lekárka Elena Hrbčová 
im v stredu 26.10.2022 na slávnostnom stretnutí 

zablahoželali, zaželali pevné zdravie a veľa 
životného elánu.
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